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رئیس کل بانک مرکزی خبر داد:

افزایش سقف 
تسهیلات قرض الحسنه 

جریمه ۲۶ هزار میلیاردی 
بانک های متخلف باید 

پرداخت شود

واردات گندم 
نصف شد
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سرمقاله

آموزش نیروی انسانی 
ماهر برای بازار کار

برای جــذب كارجویان در 
بــازاركار راهی جــز آماده 
سازی بستر مهارت آموزی 
و كارآفرینی نداریم. بیش از 
یك دهه مراكز فنی حرفه ای و دانشگاها این مسئله 
را در راس امور خود قرار داده اند دولت نیز با توانایی 
خود برای پشــتیبانی كمك كرده، اما بازار كار به 
اندازه كافی توسعه پیدا نكرده، نرخ بیكاری بالاست، 
بهره وری در حوزه های سرمایه و همچنین نیروی 
انسانی به شدت پایین است. باید سیاست تبدیل 

فارغ التحصیلان از...

  حمید حاج اســماعیلی، 
کارشناس اقتصادی 
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رسوخ نوآوری 
در صنعت

از مسیر دانش بنیان ها

اشتغال فارغ التحصیلان 10 درصد افزایش یافت

تسهیلات  ارزان قیمت برای کارآفرینان
صفحه3

صفحه۲

تداوم  کاهش  نرخ  تورم  سالیانه 
تورم   ماهانه  آبان  2.2  درصد   شد

معاون علمی و فناوری رییس جمهور گفت: برنامه 
هفتم مكلف كرده این معاونــت با همكاری وزارت 
امور خارجه، آیین نامه ارتباط با نخبگان ایرانی خارج 
از كشور را تدوین كند. روح الله دهقانی فیروزآبادی 
در پاسخ به این ســوال كه لایحه بودجه ۱۴۰۳ به 
مجلس تقدیم شد، بودجه معاونت علمی و حوزه علم 
و فناوری چه تغییراتی نسبت به سال های گذشته 
داشــته اســت، گفت: لایحه بودجه ۱۴۰۳ لایحه 
متفاوتی نسبت به سال های گذشته و حجمش خیلی 
كمتر اســت به طوری كه فكر می كنم یك چهارم 
بودجه سال گذشته اســت. معاون علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان رئیــس جمهور افزود: البته با 
توجه به اینكه اخیراً برنامه هفتم تصویب شد و خیلی 
از مواردی كه دولت مدنظرش بود، در برنامه هفتم 
گنجانده شده بودجه ۱۴۰۳ جزئیات خیلی زیادی 
ندارد. البته جداول بودجه ای تا یك ماه دیگر آماده 
می شود و فعلاً احكام بودجه اعلام شده است. دهقانی 
در ادامه به بخشی از برنامه هفتم توسعه در حوزه علم 
و فناوری اشاره كرد و گفت: در برنامه هفتم توسعه 
دولت در ۶ حوزه فناوری شــامل هوش مصنوعی، 
میكروالكترونیك، شناختی، زیست فناوری و… 
مكلف شده در راستای یكپارچه سازی زیرساخت ها 
و توانمندی ها و ظرفیت های موجود، آزمایشگاه های 
ملی در این حوزه ها راه اندازی كند. وی ادامه داد: یكی 
دیگر از احكام خوب مندرج در برنامه هفتم، اختصاص 
درآمدهای عوارض و حقوق صادراتی مواد خام و نیمه 
خام برای توسعه زنجیره ارزش است كه به طور جدی 
مورد توجه قرار دارد. معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رئیس جمهور در ادامه خاطرنشان كرد: 
همچنین یكی دیگر از مباحث جدی در برنامه این 
است كه هر سال دولت مكلف است ۱۰ درصد از اقلام 

راهبردی خود را بومی سازی...

اجتماعی

معاون حمل و نقل و ترافیك شــهرداری تهران از 
ورود ۲۰۰۰ اتوبوس، ۱۰ هزار تاكســی برقی، ۱۰ 
هزار ون برقی و ۱۰۰ هزار موتورســیكلت برقی تا 
شش ماه آینده به تهران خبر داد و گفت: نیمی از 
ناوگان حمل و نقل عمومی برقی تا ۳ ماه دیگر به 
تهران وارد می شوند. محسن هرمزی با اعلام موافقت 
بانك مركزی در مورد تامین ارز وسایل حمل و نقل 
عمومی برقی گفت: در سفر شهردار تهران و هیات 
همراه به چین، قرارداد تأمین منابع مالی به ارزش 
یك میلیارد و ۴۰ میلیون یورو برای ۲۰۰۰ دستگاه 
اتوبوس، ۱۰ هزار دستگاه تاكسی، ۱۰ هزار دستگاه 
ون، ۱۰۰ هزار موتورسیكلت برقی منعقد كردیم 
كه هفته گذشته با دولت و بانك مركزی جلسه ای 
برگزار و این موضوع نهایی شد. همچنین دستور 
تخصیص ارز صادر و روز گذشته نیز بانك مركزی 

اعلام كرد كه این ارز تأمین خواهد شد.
وی با اشــاره به ســفر اخیــر هیــات چینی به 
تهران، اظهار كرد: مدل اتوبوس، ون، تاكســی و 
موتورســیكلت برقی را این هفته انتخاب و نهایی 
خواهیم كرد و از آنجایی كــه قرارداد تأمین مالی 

منعقد شده بود؛ این بار قرارداد تأمین كالا منعقد 
خواهد شد و امیدوارم حجم زیادی وارد شود.

هرمزی با بیان اینكه تا سه ماه آینده ۵۰ درصد حجم 
قرار داد وارد و تا شش ماه آینده نیز كل حجم قرارداد 
وارد تهران می شود، افزود: مدل تأمین منابع مالی به 
شیوه یوزانس یكساله تا سه ساله است كه مشخصاً 
برای موتور یكساله تعیین شده؛ برای تاكسی و  ون نیز 
۱۸ ماهه و برای اتوبوس برقی ۳ ساله است كه ارز آن 
هم با كمك بانك مركزی تأمین شده و ثبت سفارش 
آن نیز در هفته جاری بعد از نهایی شــدن قرار داد، 
توسط شركت های خود و بانك شهر انجام خواهد شد.

وی تأكید كرد: تا شــش ماه آینده ۲۰۰۰ دســتگاه 
اتوبوس، ۱۰ هزار دستگاه تاكســی برقی، ۱۰ هزار 
دســتگاه ون برقی، ۱۰۰ هزار موتورسیكلت برقی 
خواهیم داشــت و تا ســه ماه آینده نیز نیمی از این 
اعداد اعلامی وارد تهران خواهند شــد. رئیس بانك 
مركزی اعلام كرد كه بسته درخواستی یك میلیارد 
و ۴۰ میلیون یورویی شهرداری تهران را پذیرفته اند 
و ارز مورد نیاز را برای خرید تاكســی، اتوبوس، ون و 

موتورسیكلت برقی تأمین خواهیم كرد.

وزیر فرهنگ و ارشاد اســلامی گفت: تاریخ مقاومت 
بیش از یكصد ساله فلسطین از حضور زنان شیردل این 
سرزمین آكنده است و هیچ مقطعی از نقش آفرینی زنان 
و دختران فلسطینی خالی نبوده است. محمدمهدی 
اسماعیلی، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، در همایش 
بین المللی "اشك مریم؛ همبستگی جهانی زنان علیه 
نسل كشی رژیم صهیونیستی" كه همزمان با روز جهانی 
رفع خشونت علیه زنان در سالن اجلاس سران در تهران 
برگزار می شود، با اشاره به لزوم حمایت از جبهه مقاومت 
و زنان غیور غزه اظهار داشت: امروز این جمع فرهیخته 
از زنان آزاده و اهل فضل همگــی در كنار یكدیگر به 
منظور دفاع و حمایت از جبهه مقاومت و زنان مقاوم 

فلسطین گرد هم آمده اند.
اسماعیلی با اشاره به نقش آفرینی زنان رشید و مقاوم 
غزه خاطرنشان كرد: تاریخ مقاومت بیش از یكصد ساله 
فلسطین از حضور زنان شیردل این سرزمین آكنده 
اســت و هیچ مقطعی از نقش آفرینی زنان و دختران 
فلسطینی خالی نبوده است. او تصریح كرد: هیچ نهضت 
و جنبشی جز با اتحاد همگی به نتیجه نمی رسد و به 
خصوص حضور زنان در این عرصه غیر قابل انكار است. 

چنانكه ما در دوران دفاع مقدس نیز چنین تجربه ای 
را داشته ایم. وزیر ارشاد با بیان اینكه عنصر مقاومت با 
حضور زنان معنا پیدا می كند و در تمام دوران حضور 
زنان حماسه ساز بوده، ، اظهار داشت: موضوع امامت 
و رهبری جامعه اسلامی با ایثار و جانفشانی حضرت 
فاطمه زهرا )س( شكل گرفته است. مفهوم مقاومت 
و تداوم امر ولایت با نهضت فاطمی آغاز شده و ادامه 
یافته اســت و نهضت كربلا نیز بدون حضور حضرت 
زینب )س( ناقص و ابتر می ماند. اسماعیلی پیروزی 
مقاومت را جز با حضور زنان غیر ممكن عنوان كرد و 
گفت: در دوران هشت ســال جنگ تحمیلی و نیز در 
زمان انقلاب اسلامی، مادران و زنان كشور ما عناصر 
اصلی پیروزی انقلاب اسلامی و دفاع مقدس بودند. آنها 
بر تن همسران و فرزندان خود لباس رزم می پوشیدند 
و آنها را راهی جبهه ها می كردند. او با اشــاره به بانوان 
شهیدی كه در صحنه های نبرد به شهادت رسیده اند، 
خاطرنشان كرد: حضور این زنان نشان دهنده روحیه 
مقاومت و حق طلبی است كه خدای متعال در روح و 
جان زنان آزاده به ودیعه نهاده و ما امروز و در طول تاریخ 

نمونه های ارزشمند و مهمی از آنها را شاهد هستیم.

رئیس سازمان بســیج گفت: ما به عنوان بسیج 
همان گونه كه ملت ایران تحقق راهبرد ایران قوی 
را پیگیری می كند، بایستی دنبال تحقق ایران قوی 
باشیم، بسیج در همه زمینه هایی كه می تواند به 
تحقق ایران قوی منجر شود، نقش آفرینی خواهد 
كرد. سردار غلامرضا ســلیمانی رئیس سازمان 
بسیج مستضعفین با بیان اینكه بسیج یك مجموعه 
مردمی اســت و با حضور مردم تشكیل می شود، 
اظهار داشت: بخش جوانانه بسیج بسیار برجسته 
است، نگین انگشــتری اجتماعات بسیج جوانان 
هستند. در واقع، بســیج یك تشكیلات مردمی 
جوان محور است ولی از همه اقشــار و اصناف در 

بسیج حضور دارند.
وی افزود: چگونگی فعالیت و حركت بســیج به 
نیازهای میهــن عزیز ما یعنی ایــران و نیازهای 
اساسی ملت بزرگ ایران باز می گردد. بسیج باید 
در خصوص هر نیازی كه كشــور و ملت ما داشته 
باشد، نقش آفرینی كند. البته این نقش آفرینی باید 

به اندازه و به موقع باشد.
رئیس ســازمان بسیج مســتضعفین با اشاره به 
نمونه هایی از نقش آفرینی بســیج در میدان های 
مختلف، گفت: اگر بیماری كرونا شیوع پیدا می كند، 
بسیج باید در مقابل این بیماری نقش آفرینی كند و 
به میدان بیاید، در این عرصه، اولین گروه ، بسیجی ها 
هستند كه با حضور در میدان، گروه های مردم پایه را 
شكل می دهند، یعنی همه مردمی كه می خواهند 
با این بیماری مقابله كنند در كسوت بسیجی در 
میدان حضور پیدا می كننــد و با بر عهده گرفتن 

نقش، بخشی از آن كار را انجام می دهند.
سلیمانی با بیان اینكه اگر سیل یا زلزله اتفاق می افتد 
باز هم این گونه است افرادی كه می خواهند كمك 
كنند با یك شكل و سازماندهی در عرصه حضور 
پیدا كنند، تصریح كرد: نیاز داریم بسیج در زمینه ها 
و میدان های مختلف نقش آفرینی كند. میدان های 
فرهنگی، اجتماعی، هنری، ورزشی، تربیت جوانان 
مؤمنان انقلابی، فعال كردن مساجد، پشتیبانی از 
برنامه های دانش آموزی، خدمت به دانشجویان، 
محرومیت زدایی، ســازندگی و اقتصاد مقاومتی، 
فضای مجازی، علم و فناوری جــزو میدان های 

فعالیت بسیج است.
وی ادامه داد: بسیج در همه زمینه ها فعالیت دارد 
و در خدمت ملــت بزرگ ایران اســت. البته این 
فعالیت ها در حال توسعه و به روزرسانی هستند. 
ایران اســلامی در گام دوم در یك موقعیت بسیار 
خوب قرار داشته و در حال پیشرفت است. رئیس 
سازمان بسیج با اشاره به بیانیه گام دوم انقلاب و 
چشم انداز تعیین  شده توسط رهبر انقلاب مبنی بر 
ایران قوی، تأكید كرد: ما به عنوان بسیج همان گونه 
كه ملت ایران تحقق راهبرد ایران قوی را پیگیری 
می كند، بایستی دنبال تحقق ایران قوی باشیم، 

بســیج در همه زمینه هایی كه می تواند به تحقق 
ایران قوی منجر شود، نقش آفرینی خواهد كرد.

سردار سلیمانی ادامه داد: آنچه اهمیت دارد، جوهر 
بسیج است، بسیج یك مجموعه تشكیلاتی است 
كه در وهله اول مردم پایه و مردمی است. این نهاد 
یك مجموعه نظامی، حكومتی و حاكمیتی نیست، 
بلكه این مجموعه تحت فرمان امام المسلمین، رهبر 
معظم انقلاب اسلامی قرار دارد و با حضور مردم به 
خصوص جوانان شكل می گیرد. اینكه اسم این نهاد 
نیروی مقاومت بسیج یا سازمان بسیج باشد، چندان 

اهمیتی ندارد و نباید مورد توجه باشد.
وی ضمن تأكید بر رســالت بســیج، عنوان كرد: 
رسالت بسیج پیش روندگی و پیش برندگی است؛ 
هم خود این نهــاد باید در راســتای تحقق ایران 
قوی و همه جنبه های مردم ســالاری اسلامی به 
پیش برود و قدرت پیش روندگی داشته باشد و هم 
مجموعه هایی كه انگیزه دارند و هم افزا هستند را 
با خود به پیش ببرد. بسیج به عنوان مجموعه ای 
پیش قراول و پرچمدار، پرچم پیشرفت و ترقی را 

باید در دست داشته باشد.
رئیس سازمان بسیج مســتضعفین افزود: بسیج 
شجره طیبه الهی و فراتر از آن، گفتمان بسیج است 
كه امام عظیم الشأن ما فرمودند، اگر نوای دلنشین 
تفكر بسیجی بر كشور حكم فرما شد كشور از گزند 
دشمنان مصون خواهد ماند. این مطلب مهم در 
پیام امام خمینی )ره( كه در دوم آذر سال ۶7 كه 
در خصوص بسیج طلبه و دانشجو صادر شد، مطرح 

شده است.
سردار ســلیمانی با بیان اینكه بسیج یك تفكر و 
گفتمان است، ولی مجموعه سازمان یافته آن در 
پایگاه های مقاومت و اقشــار نقش پیش قراولی را 
برای ملت ایران و در خدمت ملت ایران و به عنوان 
خادم ملت ایران بر عهده دارد، خاطرنشــان كرد: 
بسیج صرفاً افراد سازماندهی شده نیستند، افراد 
سازماندهی شده یك بخش از بسیج هستند و افراد 
غیر سازماندهی شده و غیر ثبت نام شده هم جزو 

مجموعه بسیج لحاظ می شوند.
وی ادامه داد: نقش آفرینی مــردم در دوران كرونا 
نمونه ای از بسیج ملت ایران است، چرا كه همه افراد 
نقش آفرین، سازماندهی شــده نبودند و در حین 
نقش آفرینی سازماندهی و ثبت نام شده نبودند. 
رئیس سازمان بسیج مستضعفین بیان كرد: یك 
تحول در نگاه نسبت به بسیج در چشم انداز مشخص 
شده است كه بسیج هم مجموعه های سازماندهی 
شــده را در نظر می گیرد و هم مجموعه های غیر 
ثبت نام شده و غیر ســازماندهی شده، اما هنگام 
نقش  آفرینی وقتی در مسیر تحقق اهداف هم جهت 
و هم راستا می شــوند، حركت آن ها نیز بسیجی 
است و میدان ها، میدان های خدمت، امیدآفرینی 

و تبیین است.

بسیج برای تحقق ایران قوی نقش آفرینی خواهد کردتامین »ارز« حمل و نقل عمومی برقی پایتخت
سياسیفرهنگی 

جبهه مقاومت از نقش آفرینی زنان خالی نبوده است 

آگهي تجدید مناقصه عمومی یک مرحله ای ) نوبت اول (
فرماندهی انتظامی استان خوزســتان در نظر دارد به منظور احداث فاز اول مجتمع مسکونی کیانشهر، با مشخصات ارائه شده در اسناد مناقصه و با شرایط زیر، نسبت به برگزاري تشریفات قانوني 

مناقصه پروژه های ذیل اقدام نماید:
مبلغ ضمانتنامه )ریال( برآورد كل )ریال( گرمایش سرمایش سازه مشخصات املاک تهاتری متراژ ساختمان  محل اجرای پروژه عنوان پروژه ردیف

۵۴/۴۶۰/۰۰۰/۰۰۰ ۲/۲۸7/99۸/۸۵۳/79۸ پكیج و رادیاتور كولر اسپلیت
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كها
بلو زمین ۱۰ هكتاری جنب  لوله سازی و شركت كربن بلاک با پلاک 

ثبتی شماره۲7۲۴/۱ ۱۴۸۰۰ اهواز - كیانشهر ۱۲۰ واحدی 
شماره یك ۱

۲7/۰۰7/۰۰۰/۰۰۰ 9۱۵/۳۲7/۰۵۰/۳۶۱ پكیج و رادیاتور كولر اسپلیت منازل سازمانی حصیر آباد به مساحت ۱۱۴۳۱/7۶متر مربع با 
پلاک ثبتی شماره ۴۵۳۸/۴۳۵۸ ۵9۲۰ اهواز - كیانشهر ۴۸ واحــدی 

شماره یك ۲

۲7/۰۰7/۰۰۰/۰۰۰ 9۱۵/۳۲7/۰۵۰/۳۶۱ پكیج و رادیاتور كولر اسپلیت ضلع شمالی منازل ۴۵ واحدی شیخ بهاء واقع در كمپلو شمالی 
به مساحت ۳۰۱۴ مترمربع بخشی از پلاک ثبتی شماره ۱۳۵۳ ۵9۲۰ اهواز - كیانشهر ۴۸ واحــدی 

شماره دو ۳

الف( محل تامین اعتبار:  از محل تهاتر املاک مازاد ف.ا.ج.ا.ا. می باشد كه تصویر اسناد مالكیت، كروكی موقعیت ملك، قیمت روز ملك و نحوه تحویل ملك مورد تهاتر در زمان ارائه اسناد مناقصه، قابل رویت می باشد. ب(قیمت پایه اعلامی از 
سوی كمیته سه نفره كارشناس رسمی دادگستری مبنای انعقاد قرارداد می باشد كه حدود یک درصد ارزش ملک مورد تهاتر برای سایر هزینه های جانبی به صورت نقدی قبل از عقد قرارداد از پیمانکار اخذ خواهد گردید.

ت( شرایط اجرای طرح: پیمان به صورت اجراي كارهاي ساختماني مقطوع و فاقد هر گونه تعدیل آحادبهاء، مابه التفاوت مصالح، جبران آثار ناشی از نرخ ارز و ... می باشد و برآورد اولیه بر اساس فهرست بهاي پایه ابنیه، 
مكانیكي و برقي سال ۱۴۰۲ و احتساب كلیه ضرایب متعلقه به فهرست بهاء تهیه شده است و مدت اعتبار پیشنهادات ۳ ماه می باشد

ج( كسورات: كسورات مطابق ضوابط و ابلاغیه های مورد عمل در طرحهای غیرعمرانی ف.ا.ج.ا.ا. پرداخت و در پایان با ارایه مفاصا حساب تسویه می گردد.
د( پیش پرداخت: با توجه به تهاتر ملك در قبال احداث، هیچ گونه پیش پرداختی به پیمانكار پرداخت نمی گردد.

ه( شرایط مناقصه گزار: كارفرما در رد یا قبول تمامی و یا هر یك از پیشنهادات، مختار است و به پیشنهادات مشروط، مخدوش و فاقد فهرست تجزیه بهاء، ترتیب اثر داده نخواهد شد.
ز( تاریخ واگذاری اسناد مناقصه: از مورخ ۱۴۰۲/۰9/۰۶ تا مورخ ۱۴۰۲/۰9/۰9 می باشد و آخرین مهلت قبول پیشنهادات مورخ ۱۴۰۲/۰9/۲۱ می باشد. 

ط( تاریخ بازگشایی پاكات مناقصه: مورخ ۱۴۰۲/۰9/۲۳ می باشد و محل بازگشایی پاكات مناقصه به آدرس اهواز – میدان پلیس – ستاد فرماندهی انتظامی استان خوزستان می باشد
لذا از تمامی پیمانكاران دارای گواهی صلاحیت پیمانكاري معتبر صادره از سازمان مدیریت و برنامه ریزی كشور كه در ســامانه ساجات WWW.SAJAT.IR و ساجار WWW.SAJAR.IR قابل رویت بوده 
 ،)HSE(می باشند و داراي گواهی صلاحیت ایمنی صادره از وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعی )و دارای حداقل رتبه ۵  در رشته ابنیه ) دارای ظرفیت مجاز و آزاد برای شركت در مناقصه متناسب با برآورد كل پروژه
دعوت مي گردد حداكثر ظرف مدت واگذاری اسناد تا تاریخ درج شده در آگهی با به همراه داشتن فتوكپي برابر با اصل رتبه بندي شركت )تأئیدیه صلاحیت پیمانكاري سازمان مدیریت و برنامه ریزی كشور( گواهینامه 
مودیان مالیاتی )مالیات بر ارزش افزوده(، صورتهای مالی حسابرسی شده منتهی به سال جاری )برای پروژه ها با برآورد  بیش از ۱۰ برابر سقف معاملات عمده دولتی(، یك جلد رزومه كاري پنج سال اخیر شركت، جهت 
اعلام آمادگي و دریافت اسناد به منظور ارزیابي توان اجرایي كار توسط دستگاه مناقصه گزار به آدرس: اهواز – میدان پلیس – ابتدای جاده اهواز به شوش – ستاد فرماندهی انتظامی استان خوزستان – پشت ساختمان 

رهگشا – معاونت مهندسی – اداره عمران و نوسازی مراجعه نمایند.         تلفن: ۰۶۱۲۱۸۲۱۴۵۵
هزینه درج  هر دو نوبت آگهي و ثبت قرارداد به عهده برنده مناقصه مي باشد.



اقتصاد2
ایران

تسهیل جذب سرمایه خارجی 
برای میادین نفتی

مشــاور رئیس جمهــور گفــت: در تدویــن 
سیاســت های کلی اصل ۴۵ قانون اساسی به 
مسائل روز مانند کنترل خلق پول و رمز ارزها 
توجه خواهد شــد. محمدهادی زاهدی وفا در 
دومین نشســت کارگروه تدوین سیاست های 
کلی اصل ۴۵ قانون اساسی گفت: در متن اصل 
۴۵ اساسی هم ذکرشــده که برای اجرای این 
بند باید قوانینی به تصویب برســد، اما در این 
سال ها به صورت متمرکز روی آن کاری انجام 

نشده است.
وی با اشــاره به اینکــه اگر این اصل درســت 
پیاده شــود انفال و منابع طبیعی دستخوش 
استفاده های نادرست نخواهد شد، افزود: البته 
در این اصل مصداق هایــی ازجمله زمین های 
موات،جنگل ها، دریاها و معادن اشاره شــده اما 
لازم است بر اساس ضرورت های امروز به مسائلی 
چون خلق پول ، رمز ارزها و حتی مباحث مربوط 

به فضا توجه شود.
مشــاور رئیس جمهور اضافه کرد: متأسفانه در 
طی این سال ها قوانین در این حوزه وضع شده 
که باهم تعارضاتی دارند و حتی باسیاست های 
کلی همان بخش هم انطباق کامل ندارند،این 
موضوع در برخی موارد زمینه سوءاستفاده هایی 

از منابع کشور را فراهم کرده است.
زاهدی وفا بابیان اینکــه قوانین فعلی در موارد 
مهمی همچون میادین مشــترک نفت و گاز 
جوابگو نیســت، تصریح کرد: بر اساس قوانین 
موجود امکان جــذب ســرمایه گذار خارجی 
برای توسعه میادین کار ســختی است اما اگر 
سیاست های کلی اصل ۴۵ و قوانین بعدی آن 
تدوین شود راه برای جذب این سرمایه ها هموار 

خواهد شد.
رئیس موسسه عالی آموزش و پژوهش مدیریت 
و برنامه ریــزی ادامه داد: فرصــت برای تبدیل 
منابع عمومی به ثروت های مولد و پایدار محدود 
است؛اگر در یک زمان بندی مشخص کار تدوین 
و اجرا نشود خسارت های جبران ناپذیری برای 

کشور به دنبال خواهد شد.
به گفته وی یکی از مواردی کــه بعد از تدوین 
سیاست های اصل ۴۵ قانون اساسی باید مورد 
بازنگری قرارگیرد بهره برداری از منابع است؛این 
بهره برداری در حال حاضر صیانتی نیســت و 
به جای واگذاری خود معــادن به افراد باید حق 
بهره برداری ملاک قرار گیرد تا هم شاهد حبس 
معادن نباشــیم و هم جلوی معــدن خواری و 
مباحثی از این دست گرفته شود. گفتنی است 
در این جلسه بعد از استماع گزارش کمیته فرعی 
کارگــروه از مصادیق اصل ۴۵ قانون اساســی 
مقرر شد سیاست ها و قوانین مرتبط با هر یک 
از مصادیق استخراج شود تا بعدازآن کار تدوین 

سیاست های کلی آغاز شود.

واردات گندم نصف شد
مدیر عامل شرکت بازرگانی دولتی با اشاره به 
اینکه، واردات گندم از ۴ میلیون تن به کمتر از 
۲ میلیون تن رسید، گفت: ذخایر گندم تا خرداد 

سال آتی تکمیل شد.
سعید راد، مدیرعامل شرکت بازرگانی دولتی، 
در آئین ارائه دستاورد های طرح ملی هوشمند 
ســازی یارانه آرد و نان و رونمایی از بزرگترین 
سامانه اشتراک گذاری تجربه خرید با اشاره به 
فعالیت 8 میلیون نفر در زنجیره تولید آرد و نان، 
گفت: در سال 1۴0۲، نزدیک به 10 میلیون و 
۵00 هزار تن گندم  از کشاورزان خریداری شد 
که رشد ۴۴ درصدی نســبت به سال 1۴01 و 
همچنین رشد بیش از 100 درصدی نسبت به 

سال 1۴00 داشته است.
راد گفت: لازم به ذکر است که قیمت خرید گندم 
در سال 1۴0۲، رشدی 300 درصدی نسبت به 
سال 1۴00 داشته که همین امر موجب تولید 
بیشتر گندم در کشور شــده است. از طرفی در 
پرداخت پول خرید تضمینــی گندم تا کنون 
حدود 1۵7 هزار میلیارد تومان  پرداخت شده 

است.
مدیرعامل شــرکت بازرگانی دولتی با اشاره به 
خودکفایی در تامین گنــدم گفت: کل واردات 
گندم در سال جاری حدود 1 میلیون و 800 هزار 
تن بوده است. از سوی دیگر  میتوان اعلام کرد که 
هم اکنون در تامین گندم خبازی خودکفا شدیم. 
این درحالی است که در سال 1۴00 حدود ۵/7 
میلیون تن و در سال 1۴01 حدود ۴ میلیون تن 
واردات گندم صورت گرفت. وی در پایان گفت: 
خبر خوب دیگر این است که تا خرداد سال آتی 

ذخایر استراتژیک گندم کشور پر است.

خبر

وزیر اقتصاد درباره احتمال 
بازنگــری در اخذ جریمه 
از  ۲۶هزارمیلیــاردی 
بانکهای متخلف در حوزه 
نهضت ملی مسکن گفت: 
قانون اســت و باید اجرا کنیم. احساس خاندوزی 
در پاسخ به این ســؤال که " با وجود تأکید شما و 
آقای بذرپاش مبنی بر اخذ جریمــه از بانک های 
متخلف در حوزه نهضت ملی مســکن، بانک ها در 
مکاتبات با دولت اصرار دارند که جریمه ناحق است 
و خواستار بازنگری هستند؛ آیا احتمال تجدیدنظر 
در جریمه اعلامی هســت؟" اظهار داشــت: خیر؛ 
 قانون است و شما هم باید از ما بخواهید که قانون 

را اجرا کنیم.
بر اســاس قانون جهــش تولید مســکن بانکها و 
مؤسســات اعتباری غیربانکی مکلفند حداقل ۲0 
درصد از تسهیلات پرداختی نظام بانکی در هر سال 
را با نرخ سود مصوب شورای پول و اعتبار به بخش 

مسکن اختصاص دهند.
سازمان امور مالیاتی کشور موظف است در صورت 
عدم رعایــت این مــاده قانونــی، در قالب بودجه 
سنواتی، مالیاتی برابر ۲0 درصد تعهد انجام نشده 
را از بانکها و مؤسســات اعتباری مستنکف، اخذ و 
به خزانه داری کل کشور واریز کند و بر اساس این 
قانون این مبلغ به حســاب صندوق ملی مســکن 
واریز می شود. بر همین اســاس نیز طبق اظهارات 
اخیر وزیر امور اقتصادی و دارایی، جریمه ۲۶ هزار 
میلیارد تومانی بانک های متخلف در حوزه اعطای 

تسهیلات مسکن لحاظ گردیده است.
خاندوزی با اشــاره به دستور رئیس جمهور در این 
زمینه در جلسه هفته گذشته شورای عالی مسکن 
به وزارت اقتصاد درباره ارائه گزارش در این زمینه 
گفته است: بر اساس گزارش تهیه شده از عملکرد 
۲۵ بانک تا 1۵ آبان ماه سال جاری بر مبنای رأی 

تجدیدنظر دادرسی انجام شــده، ۲۶ هزار و ۲۶3 
میلیارد تومــان جریمه بــرای بانک های متخلف 

نهایی شده است.
وی گفت: مبلغ مطالبه شده از بانک های متخلف در 
پرداخت تسهیلات مسکن بر مبنای قانون جهش 
تولید مسکن ۶1 هزار و ۶00 میلیارد تومان است که 
در مرحله بدوی ۵9 هزار و 1۵۲ میلیارد تومان برای 
آنها رأی صادر شده اســت و با نهایی شدن برخی 
دیگر از این آرا، جریمه ۲۶ هــزار میلیارد تومانی 

گفته شده، بیشتر خواهد شد.
وزیر اقتصاد با بیان اینکه پروسه های این چنین در 
ادوار گذشته سالهای متمادی به طول می انجامید 
خاطرنشان کرد: سازمان امور مالیاتی در کمترین 
زمان ممکن اقدام به رسیدگی به این تخلف قانونی 
کرد و پرونده تمامی بانکها دراین بــاره به زودی و 

به طور کامل نهایی خواهد شد.
خاندوزی اظهار کرد: تاکنون برای مؤسسه اعتباری 
نور، بانک دی، بانک صادرات، مؤسسه اعتباری ملل، 

بانک ایران زمین، بانک سامان، بانک کارآفرین، بانک 
پاسارگاد، بانک سینا، بانک شهر، بانک گردشگری، 
بانک پارسیان، بانک کشــاورزی، بانک سپه، بانک 
سرمایه و پســت بانک رأی تجدیدنظر صادر شده 

است.
وی ادامه داد: درباره بانک مســکن، بانک توســعه 
تعاون، بانک ملی، بانک خاورمیانه، بانک آینده، بانک 
اقتصاد نوین، بانک ملت، بانک رفاه و بانک تجارت 
هنوز رأی نهایی صادر نشــده است که این موضوع 
به سرعت انجام می شود و عدد جریمه نهایی تمامی 

بانکها به زودی اعلام خواهد شد.
وزیر امور اقتصادی و دارایی همچنین در مراســم 
رونمایی از تســهیلات بدون کارمزد قرض الحسنه 
گفت: به تازگی ســهم قرض الحسنه از سپرده های 
بانکی کشــور از ۲.۵ درصد به ۴.۲ درصد افزایش 
یافته است. ســید احســان خاندوزی، وزیر امور 
اقتصادی و دارایی در مراسم رونمایی از تسهیلات 
قرض الحســنه بدون کارمــزد اعلام کــرد: برای 

دسترسی مردم به تســهیلات ارزان و آسان مقرر 
شده است اساسنامه بانک های قرض الحسنه اصلاح 
شود و بانک های قرض الحسنه در ریل جدید قواعد 

تنظیم گری قرار گیرند.
وی گفت: بعد از مصوبه شــهریور ماه شورای پول 
و اعتبار بانک های قرض الحســنه در زمینه کاهش 
کارمزدهــای بانکی با یکدیگر رقابــت می کنند تا 

تسهیلات ارزان تر به دست مردم برسد.
وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: نســبت ســهم 
بانک هــای قرض الحســنه از مجمــوع نقدینگی 
بانک های کشور در حال افزایش است و بانک های 
قرض الحسنه در مسیر کاهش کارمزد و پرداخت 
تســهیلات با یکدیگر رقابت می کنند، امروز بانک 
قرض الحسنه رسالت از تســهیلات بدون کارمزد 
رونمایی کرد و تا آخر آذرماه بانک قرض الحسنه مهر 

ایران از این تسهیلات رونمایی خواهد کرد.
خاندوزی همچنین گفت: برای دسترســی راحت 
مردم به تسهیلات قرض الحسنه قرار است تسهیلات 
قرض الحسنه از سقف کنترل ترازنامه بانک ها خارج 
شود و به این وسیله بانک ها با آزادی عمل بیشتری 
تسهیلات مورد نیاز مردم در زمینه قرض الحسنه 

را                              بپردازند.
وی در پاســخ به ســؤال خبرنگاری در مورد طرح 
اعطای ســهام عدالت به جاماندگان ســه دهک 
کم درآمد گفت: وزارتخانه های مختلف و دستگاه ها 
بررسی می کنند که چه سهامی در دستگاه ها برای 

اختصاص سهام عدالت مشخص شود.
وزیــر امــور اقتصــادی و دارایی اظهار داشــت:  
هدف گذاری نظام بانکی، عدالت مالی و برخورداری 
عامه مردم و طبقات پایین به تســهیلات بانک ها 
به ویژه تســیهلات قرض الحسنه اســت و شورای 
پول و اعتبار تصویب کرد که نحوه پرداخت کارمزد 
بانک ها از ۴ درصد کاهش پیدا کند و یکسان نباشد. 
در این مراسم سامانه تسهیلات قرض الحسنه بدون 
کارمزد بانک رسالت توسط رئیس کل بانک مرکزی 

و مدیرعامل این بانک رونمایی شد.

جریمه ۲۶هزارمیلیاردی بانکهای متخلف باید پرداخت شود

افزایش سهم قرض الحسنه از سپرده بانک  ها 

تورم ماهانه آبان ۲.۲درصد شد
تداوم کاهش نرخ تورم سالیانه 

در آبان ماه 1۴0۲ تورم ماهانه خانوارهای کشور 
برابر ۲/۲درصد بوده، تورم ماهانه برای گروه های 
عمده »خوراکی ها، آشــامیدنی ها و دخانیات« 
1درصد و برای گروه عمده »کالاهای غیرخوراکی و 
خدمات« 7/۲درصد بوده است. به گزارش تسنیم، 
در آبان ماه 1۴0۲، شاخص قیمت مصرف کننده 
خانوارهای کشور به عدد ۲10.9 رسیده است که 
نسبت به ماه قبل، ۲/۲ درصد افزایش، نسبت به 
ماه مشابه ســال قبل، ۲/39 درصد افزایش و در 
دوازده ماهه منتهی به ماه جاری نســبت به دوره 
مشابه سال قبل، 9/۴۴ درصد افزایش داشته است.

تورم نقطه به نقطه خانوارهای کشور
منظور از تــورم نقطه به نقطه، درصــد تغییر عدد 
شاخص قیمت نسبت به ماه مشابه سال قبل می باشد. 
در آبان ماه 1۴0۲، تــورم نقطه به نقطه خانوارهای 
کشور، ۲/39 درصد بوده اســت؛ یعنی خانوارهای 
کشــور به طور میانگین، ۲/39 درصد بیشتر از آبان 
ماه 1۴01، برای خرید یک مجموعه کالاها و خدمات 
یکسان، هزینه کرده  اند. تورم نقطه به نقطه آبان ماه 
1۴0۲، در مقایسه با ماه قبل، بدون تغییر بوده است.

تورم ماهانه خانوارهای کشور
منظور از تورم ماهانه، درصد تغییر عدد شاخص 
قیمت، نسبت به ماه قبل می باشد. در آبان ماه 
1۴0۲ تورم ماهانه خانوارهای کشور برابر ۲/۲ 
درصد بوده اســت. تورم ماهانه برای گروه های 
عمده »خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات«، 1 
درصد و برای گروه عمده »کالاهای غیرخوراکی 

و خدمات«، 7/۲ درصد بوده است.

نرخ تورم سالانه خانوارهای کشور
منظور از نرخ تورم سالانه، درصد تغییر میانگین 
اعداد شــاخص قیمت در یک سال منتهی به ماه 
جاری، نسبت به دوره مشابه قبل از آن می باشد. در 
آبان ماه 1۴0۲، نرخ تورم سالانه برای خانوارهای 
کشور به 9/۴۴ درصد رسیده که نسبت به همین 
اطلاع در ماه قبل، 0.۶ واحد درصد کاهش یافته 
است. نرخ تورم سالانه کشور در آبان ماه 1۴0۲، 
برابر 9/۴۴ درصد است که دامنه تغییرات آن برای 
دهک های مختلف هزینــه ای از ۴3 درصد برای 
دهک   اول، تا 3/۴۶ درصد برای دهک دهم است، 
بر این اساس فاصله تورمی دهک ها در این ماه به 
3/3 واحد درصد رسید که نسبت به ماه قبل )9/1 
واحد درصد( ۴/1 واحد درصد افزایش داشته است.

ایران همچنان دهمین فولادساز 
بزرگ جهان

انجمن جهانی فولاد اعلام کرد: تولید جهانی فولاد 
خام در 10 ماه ابتدایی سال جاری میلادی به یک 
میلیارد و ۵۶7 میلیون و 300 هزار تن رسید. تولید 
ایران در این مدت ۲۵ میلیون و 100 هزار تن به 
ثبت رسید. به گزارش سازمان توسعه و نوسازی 
معادن و صنایع معدنی ایــران )ایمیدرو(، انجمن 
جهانی فولاد در تازه ترین گزارش خود از تولید یک 
میلیارد و۵۶7 میلیون و 300 هــزار تن فولاد در 
جهان از ابتدای ژانویه تا پایان اکتبر ۲0۲3 میلادی 
خبر داد که حاکی از رشد ۲ دهم درصدی نسبت به 

مدت مشابه سال قبل است.
این در حالی است که میزان تولید فولاد خام ایران 
در مدت یاد شــده، با افت یک دهم درصدی ۲۵ 
میلیون و 100 هزار تن به ثبت رسید. برپایه این 
گزارش، 71 فولادساز بزرگ جهان در اکتبر ۲0۲3 
میلادی 1۵0 میلیون تن فولاد خام تولید کردند 
که این میزان تولید نســبت به مدت مشابه سال 
گذشته میلادی ۶ دهم درصد افزایش یافته است.

همچنین در مدت یاد شــده، ایران توانست سه 
میلیون و 100 هزار تن فولاد خام تولید کند و با 
این میزان تولید همچنــان در جایگاه دهم تولید 
جهانی فولاد بایستد. از ابتدای ژانویه تا پایان اکتبر 
سال جاری میلادی، چین با تولید 87۴ میلیون 
و 700 هزار تن فولاد خام همچنان پیشتاز تولید 
این محصول در جهان اســت. پس از آن، هند با 
تولید 11۶ میلیون و300 هزار تن، ژاپن با تولید 
7۲ میلیون و 900 هزار تن، ایالات متحده آمریکا 
با تولید ۶7 میلیون و ۴00 هزار تن و روســیه با 
تولید۶3 میلیون و ۵00 هزار تــن فولاد خام در 
جایگاه های دوم تا پنجم ایســتادند. در 10 ماهه 
ابتدایی سال جاری میلادی، کره جنوبی با تولید ۵۵ 
میلیون و 900هزار تن فولاد خام ، آلمان با تولید 30 
میلیون و 100 هزار تن، ترکیه با تولید ۲7 میلیون 
و ۵00 هزار تن، برزیل با تولید ۲۶ میلیون و ۵00 
هزار تن و ایران با تولید ۲۵ میلیون و 100 هزار تن 
به ترتیب رتبه های ششم تا دهم تولید فولاد خام 

جهان را به خود اختصاص دادند.
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رئیــس کل بانک مرکــزی با اشــاره بــه لزوم 
تخصصی شدن بانک ها در کشــور گفت: در حال 
تدوین اساسنامه بانکهای تجاری، قرض الحسنه 
و توســعه ای در بانک مرکزی هستیم. به گزارش 
تسنیم، محمدرضا فرزین رئیس کل بانک مرکزی 
در مراســم رونمایی از وام قرض الحســنه بدون 
کارمزد، اظهار داشت: ما در بانک مرکزی به دنبال 
توســعه بانکداری تخصصی در کشــور هستیم، 
باید بانکها براســاس فعالیت هــای متفاوتی که 
انجام می دهند با توجه به تخصص و اهداف شــان 
تقســیم بندی شــوند. وی افزود: در حال تدوین 
اساســنامه بانکهای تجــاری، قرض الحســنه و 

توسعه ای در بانک مرکزی هستیم.
رئیس کل بانک مرکزی با اذعان به اینکه "بانکداری 
توسعه ای فعلی در کشور اصلًا کار بانک توسعه ای 
را انجام نمی دهد"، تصریح کرد: وظیفه سهامداران 
است که بانک توسعه ای را تأمین مالی کنند، در 
بانکهای تجاری باید در بازار پول باشند و فعالیت 
تجاری انجام دهنــد؛ در حال تغییر اساســنامه 

این بانک ها هســتیم. فرزین دربــاره بانکداری 
قرض الحســنه هم گفت: به دنبال این هستیم که 
بانکداری قرض الحســنه با هزینه کم تأمین مالی 
نیازهای خرد و ضروری مردم را انجام دهند؛ نرخ 
سود این تســهیلات باید پایین باشد چون مردم 
به دلیل نیاز ضروری سراغ این وام می آیند نه برای 
کارهای تجاری. رئیس کل بانک مرکزی ادامه داد: 
بخشــی از بانکها، بانک جامع هستند مثل بانک 
ملی؛ برای این بانکها اساســنامه بانکداری جامع 
تدوین خواهیم کرد؛ ملی و ســپه شــعب زیادی 
دارند و در تمام ایران گسترده هستند و می توانند 

نیازهای مردم را پوشش دهند.
وی با ابراز اینکه "برای بانکهایی که دانش بنیان ها را 
تأمین مالی می کنند نیز اساسنامه تدوین می کنیم"، 
خاطرنشان کرد: نظارت موضوع مهم بانک مرکزی 
است؛ اگر بتوانیم دســته بندی را انجام دهیم مدل 
نظارتی هر بانک متفاوت خواهد شــد، نمی توانیم 
به تمام بانک ها یک نوع نظارت را داشــته باشیم؛ 
اقدامات خوبی را شــروع کردیم، قطعاً نظارتی که 

در ماه های آینده در بانک مرکزی خواهیم داشــت 
با آنچه الآن وجود دارد متفاوت خواهد بود. فرزین 
ضمن ابراز اینکه "هر جا پول سپرده گذار وجود داشته 
باشد نظارت جدی خواهیم داشت"، افزود: هرچند 
مدیر بانک رســالت تلاش کرد وام بــدون کارمزد 
را حاصل همکاری بانک مرکــزی اعلام کند ولی 
واقعیت این است که این الگوی بسیار خوبی است که 
حاصل ایده های خودشان است و ما هم سعی کردیم 

مشکلات را رفع کنیم.
آرزوی ما این بــوده که هزینه قرض الحســنه را 
کاهش دهیم و الآن اجرایی شده است؛ هر اقدامی 
بتوانیم برای توسعه بانکداری قرض الحسنه انجام 
دهیم، کوتاهــی نخواهیــم کرد.رئیس کل بانک 
مرکزی در ادامه گفت: مدتی اســت تســهیلات 
تکلیفی شده اســت؛ قرض الحســنه و... به نظام 
بانکی تکلیف شده است؛ امسال پیشنهاد کردیم 
در بودجه که عدد این تسهیلات در شورای پول و 

اعتبار تعیین شود.
فرزین همچنین درباره بانــک مرکزی گفت: در 

قانون جدید بانک مرکزی، گامی به ســمت جلو 
در نظام بانکی کشــور برداشته شــده و این قابل 
بررسی است؛ این قانون از قانون قبلی خیلی بهتر 
است هرچند ما نســبی صحبت می کنیم؛ از نظر 
اســتقلال، اختیارات بیشــتری به بانک مرکزی 

داده است.
وی به افزایش ســقف وام قرض الحسنه به 300 
میلیون تومان اشــاره کرد و گفــت: بانک ملی و 
ســپه هم اجازه دارند ایــن وام را پرداخت کنند؛ 
اصلاح ضوابط وجوه اداره شده و... را هم داشتیم. 
رئیس کل بانک مرکزی با تأکید بر توسعه بانکداری 
قرض الحســنه گفت: دنبال نظم دهــی و نظارت 
بیشــتر بر قرض الحســنه ای های تک شــعبه ای 
هســتیم؛ به دو بانک قرض الحسنه مهر و رسالت 
ابزارهای لازم را خواهیم داد. بانکداری کارگشایی 
هم کــه الآن وجود دارد جــای توســعه دارد و 
بانکداری قرض الحســنه هم می توانند از الگوی 
کارگشــایی در پرداخت تسهیلات و وثیقه گیری 

استفاده کنند.

سرپرست ستاد مدیریت ســوخت حمل و نقل کشور 
گفت: مابه التفاوت قیمت اصلی ســوخت با قیمتی که 
در جایگاه ها به فروش می رســد، عامل قاچاق در کشور 
محسوب می شــود. علیرضا احمدی فینی سرپرست 
ستاد مدیریت سوخت حمل و نقل کشور با اشاره به اینکه 
بخشی از واردات کشــنده ها برعهده ستاد حمل و نقل 
سوخت است، گفت: در حوزه ناوگان برون شهری موانعی 
وجود داشت، از جمله مبحث تأمین نیاز ناوگان کشور در 
زمان های مناسبتی مانند اربعین، حمل کالاهای اساسی 
در برخی از بنادر کشور… با کمبود ناوگان مواجه بودیم 
البته با وجود ناوگانی که در کشور وجود دارد، برخی از 

کشورها مجوز ورود را صادر نمی کردند.
سرپرست ستاد مدیریت سوخت حمل و نقل کشور با توجه 
اینکه مجلس به موضوع کشنده ها ورود کرد، افزود: در سال 
)139۵( مجلس شورای اسلامی با توجه به قانون احکام 
دائمی مجوز واردات کشنده های زیر 3 سال کار کرد را ابلاغ 
کرد. طبق این قانون در سال 1۴01-1۴0۲ بیش از 30 هزار 
ناوگان تجاری زیر 3 سال کارکرد وارد کشور شد؛ همچنین 
در قانون بودجه سال )1۴0۲( مجوز واردات تمامیه ناوگان 
حمل و نقل عمومی درون شهری-برون شهری به وزارت 
کشور و وزرات راه و شهرســازی ابلاغ شد. وی گفت: طی 
این ابلاغیه باید نیاز حوزه حمل و نقل را اعلام می کردیم و 
سامانه ای بر این اساس تنظیم شد در ادامه مقرر شد واردات 
ناوگان باری- مسافری در قالب سامانه یکپارچه انجام شود. 
البته این سامانه از )30 آبان( فعالیت خود را آغاز کرده و تا به 

امروز بیش از هزار ناوگان ثبت نام کردند.
احمدی فینی از مصوبه دیگر در این راســتای خبر داد و 
افزود: مصوبه دیگری در قالب شــورای اقتصاد برای 8۵ 
هزار دستگاه ناوگان که شامل ۲0 هزار کشنده، 30 هزار 

کامیون بین 19 الی ۲۶ تــن، ۴ هزار کامیون 11 الی 18 
تن، 7 هزار کامیون ۶ الی 10 تن، 9 هزار اتوبوس دیزلی 
و 1۵ هــزار مینی بوس دیزلی ابلاغ شــد. البته با کمک 
شرکت بهینه سازی مصرف سوخت بنا است تا نوسازی 
شود و متولی اجرای این طرح وزارتخانه صنعت و معدن، 
تجارت است. وی ادامه داد: شورای اقتصاد تفاهم نامه های 
با شرکت های خودروسازی داخلی امضا کرد تا بتوانیم از 
پتانسیل داخل کشور نیز در این راستا بهره مند شویم و 
این فرآیند از ابتدای آذرماه امسال آغاز شده است. فرآیند 
ثبت نام به گونه ای اســت که در ابتدا ثبت سفارش انجام 
می شود سپس تخصیص ارز و در ادامه ترخیص از گمرک 
و شماره گذاری صورت می گیرد. احمدی افزود: در مبحث 
سوخت، ستاد مدیریت حمل و نقل سوخت از چند وجه 
ورود کرده و مدیریت ســوخت به عنوان یک موضوع از 
اهمیت بالایی در کشور برخوردار است. یکی از دستوراتی 
که مورد اجرا قرار گرفته ماده 8 قانون بیمه شخص ثالث 
است که ذیل این قانون ناوگانی که دارای بیمه شخص ثالث 
نیست صدور کارت سوخت و سهمیه بیمه انجام نشود. در 
این راستای ستاد سوخت موظف شده تا موضوع را پیگیری 
کند. سرپرست ستاد مدیریت سوخت حمل و نقل کشور 
در ادامه تاکید کرد: البته این قانون در سال )139۵( ابلاغ 
شده اما تا زیرساخت ها و پیگیری ها تا ایجاد و بررسی شود 
قطعاً زمان بر خواهد بود و به تازگی در سال جاری امکان 
اجرای این قانون را در دستور کار قرار دادیم. این مسئول 
خاطرنشان کرد: در شناسایی اولیه بیش از ۲ میلیون خودرو 
و همچنین حدود ۵ میلیون موتور سیکلت مشخص شد 
که بیمه شخص ثالث نداشتند و اگر این روند ادامه دار باشد 
حدود ۲۵0 میلیون لیتر موجب صرفه جویی در مصرف 

سوخت کشور خواهد شد.

معاونت مســکن و ســاختمان اعلام کرده اســت 
که بــرای ســال 1۴01، در فــاز اول فهرســت 
مالکانــی که بیــش از ۲0 واحد خالی داشــته اند 
به ســازمان امور مالیاتی کشــور معرفی شــدند. 
معاونت مســکن و ســاختمان اعلام کرد: صدور 
کد رهگیری در ســامانه املاک و مستغلات برای 
قراردادها به شکل رایگان است و مشاوران املاک 
دارای مجوز در آینــده نزدیک مــی توانند از این 
 سامانه به نشــانی srem.ir برای ثبت قراردادها 

استفاده کنند.
معاونت مسکن و ســاختمان در گزارشی عملکرد 
وزارتخانه را در بخش تســهیلگری برای موجران 
و مستاجران و به روز رســانی سامانه ملی املاک و 
اسکان به عنوان ابزاری برای اخذ مالیات از خانه های 

خالی، تشریح کرد.
بر اساس این گزارش، معاونت مسکن و ساختمان 
به منظور تســهیلگری برای موجران و مستاجران 
و بازار اجاره، ســامانه ثبت املاک و مســتغلات را 
راه اندازی کرد. در این ســامانه امکان ثبت رایگان 
قرارداد اجاره بین موجر و مســتاجر فراهم شــده 
است. سامانه املاک و مستعلات به منظور اجرای 
ماده 18 قانون جهش تولید مسکن مبنی بر امکان 
ثبت کلیه معاملات املاک و مستغلات کشور توسط 
مواجران و مســتاجران راه اندازی شــد. بر اساس 
تازه ترین آماری که هادی عباسی اصل معاون مسکن 
و ســاختمان وزارت راه و شهرســازی اعلام کرده 
 است تاکنون در این ســامانه بیش از ۴1 هزار نفر 

ثبت نام کردند.
صدور کد رهگیری در ســامانه املاک و مستغلات 

بــرای قراردادهای اجاره به شــکل رایگان اســت 
و در آینــده نزدیک نیــز امکان اینکه مشــاوران 
املاک دارای مجوز بتوانند از این ســامانه استفاده 
کنند فراهم می شــود.همچنین معاونت مسکن و 
ساختمان تکمیل و به روز رسانی سامانه  ملی املاک 
و اســکان را به عنوان ابزاری بــرای مدیریت بازار 
 مســکن و اخذ مالیات از خانه های خالی در برنامه 

قرار داد.
معاونت مسکن و ساختمان در راستای سیاست های 
کلان خود و بــه منظور ایجاد ابزار مناســب برای 
برنامه ریزی و مدیریت بازار مســکن، شناســایی 
خانه هــای خالی و اخــذ مالیات از ایــن خانه ها و 
همچنین ارایه خدمات سریع و آســان، بر اساس 
تبصره 7 ماده 1۶9 مکرر قانون مالیات های مستقیم، 
تکمیل و به روز رسانی سامانه ملی املاک و اسکان را 

در برنامه قرار داد.
بر اســاس آمار ارایه شــده تعــداد خوداظهاری 
اقامت از متوســط رزوانه ۵ هزار مورد به ۲۵ هزار 
مــورد افزایش یافته اســت. همچنیــن در جهت 
ساماندهی بازار مســکن به استناد ســامانه ملی 
املاک و اســکان در ســال 1۴00، نزدیک به 80 
هزار واحد مســکونی خالی شناسایی و به سازمان 
امور مالیاتی معرفی شــد. از این تعداد خانه خالی 
 برای بیــش از ۶3 هزار واحد برگــه مالیاتی صادر 

شده است.
معاونت مسکن و ســاختمان اعلام کرده است که 
برای ســال 1۴01، در فاز اول فهرست مالکانی که 
بیش از ۲0 واحد خالی داشــته اند به سازمان امور 

مالیاتی کشور معرفی شدند.

آغاز پرداخت وام ۳۰۰ میلیونی بدون کارمزد

معرفی مالکان دارای ۲۰ خانه خالی به سازمان مالیاتیعامل اصلی قاچاق سوخت، مابه التفاوت قیمت است
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رییس شورای تامین دام کشــور گفت: گوشت 
گوسفندی به عنوان یک کالای پروتئینی در سبد 
خانوار در جهان و چه در ایران یک کالای اساسی 
و ضروری محسوب می شود و یک کالای لاکچری 
نیســت؛ به طور قطع برخی نمی توانند برای بالا 
بردن قیمت گوشــت گوســفندی این کالا را به 

عنوان یک کالای لوکس معرفی کنند.
»منصور پوریان« دربــاره اینکه برخــی بر این 
باورند که گوشت گوســفندی یک کالای لوکس 
و لاکچری اســت و بــه همین دلیــل در برخی 
قصابی ها ایــن کالا گران تر به فروش می رســد، 
افزود: گوشت گوســفندی مانند گوشت گوساله 
یا ســایر محصولات پروتئینی جزو نیاز خانوار به 
شمار می رود و تعریف لوکس و لاکچری برای آن 

درست نیست.
این مقام صنفی بیان داشــت: البته ممکن است 

برخی قصابی ها راسته بدون استخوان گوسفندی 
را با نرخ های بالا به فروش برسانند، اما نمی توانند 
با عبارت های اینچنینی در قیمت گذاری آن تاثیر 

داشته باشند.
رییس شورای تامین دام کشور اظهار داشت: اگر 
منظور از عبارت لوکس برای گوشت گوسفندی 
انواع بسته بندی های آن است، باید بگویم که این 
محصول در همه نقاط جهان به شکل بسته بندی 
شکیل عرضه می شــود؛ بنابراین چنین عباراتی 
نمی تواند موجب لاکچری و لوکس شــدن یک 
کالای اساسی و پروتئینی شود. وی تصریح کرد: 
در همه دنیا کالاهای پروتئینی که باید در ســبد 
خانوار مورد اســتفاده قرار بگیرند، جزو کالاهای 
لوکس و لاکچری به شمار نمی آیند و برخی نباید 
با گفتن چنین عباراتی باعث گران تر شــدن این 

کالاها شوند.

پوریان درباره علت بالا بودن قیمت گوشت قرمز 
در قصابی ها، گفت: قصابی ها می توانند برای عرضه 
گوشــت قرمز به شهروندان یک ســود معقول و 
متعارف را روی عرضه گوشت دریافت کنند، اما به 
دلیل عدم نظارت بر فعالیت این واحدهای صنفی 
گاهی اوقات شاهدیم که در برخی قصابی ها انواع 
گوشت گوسفندی و گوساله با قیمت هایی بیش از 

نرخ متعارف به فروش می رسد.
رییس شورای تامین دام کشور خاطرنشان کرد: 
به طور قطع تشدید بازرسی ها و نظارت ها بر بازار 
خرده فروشــی گوشــت قرمز از هرگونه اجحاف 
به حقوق مصرف کننــدگان جلوگیری می کند. 
آمارها نشــان می دهد که نیاز ســالیانه کشور به 
انواع گوشت قرمز نزدیک به ۹۵۰ هزار تن است که 
بخش عمده آن در داخل کشور تولید و کسری آن 

هر ساله از محل واردات تامین می شود.

حجم تجارت غیر نفتی ایران در هشت ماه امسال 
به 74.1 میلیارد دلار رســید. در هشت ماه سال 
جاری ارزش صــادرات غیر نفتی ایــران به 32 
میلیــارد دلار و ارزش واردات 42.1 میلیارد دلار 

بوده است.
براساس آمار رســمی گمرک در هشت ماه سال 
جاری آمار تجــارت خارجی نشــان می دهد در 
مجموع 24.7 میلیون تن کالا بــه ارزش 42.1 
میلیارد دلار وارد کشور شــده است که به لحاظ 
وزنی حدود 4 درصــد افزایش داشــته و از نظر 
ارزشی 12 درصد افزایش نشان می دهد. همچنین 
در هشت ماه امسال ۹۰ میلیون تن کالای ایرانی 
غیر نفتی از کشــور بــه ارزش 32 میلیارد دلار 
صادرات شده اســت که در مقایسه با مشابه سال 
گذشته از نظر وزنی 27 درصد افزایش داشته و از 
نظر ارزش تنها 1.6 درصد افزایش نشان می دهد.

براین اســاس، تراز تجاری غیر نفتی کشــور در 
هشت ماه امسال منفی است اما با لحاظ صادرات 
نفت تراز تجاری کشــور بیش از 1۰ میلیارد دلار 

مثبت است.
یکــی از آمارهای مهــم اقتصاد حجــم تجارت 
خارجی اســت که تجارت 74 میلیارد دلاری در 
هشت ماه سال جاری نشــان می دهد استراتژی 
دولت در تنــوع بازارهای صادراتــی موفق بوده 
به گونه ای که توانسته اســت 24.7 میلیون تن 
 تجهیــزات و کالاهای مــورد نیاز تولیــد را وارد 

کشور کند.
همچنیــن بازارهــای مختلفی بــرای صادرات 
کالاهای ایرانی پیدا شده است که در این مدت ۹۰ 
میلیون تن کالا به ارزش بیش از 32 میلیارد دلار 

صادر شده است.
یکی از سیاســت های دولــت کاهــش اتکا به 

درآمــد نفتــی و ارزآوری به وســیله صادرات 
کالاهای غیــر نفتی به شــمار مــی رود. بخش 
مهمی از کســری های تــراز تجــاری غیر نفتی 
ناشــی از کاهش قیمت های جهانــی به ویژه در 
حوزه محصولات پتروشــیمی اســت که بخش 
عمــده ای از صادرات غیــر نفتی ما را تشــکیل 
 می دهد و حدود 4۰ درصد کاهش قیمت جهانی 

داشتند.
به همین دلیل است که گرچه 27 درصد افزایش 
وزن در صادرات غیر نفتی نسبت به مدت مشابه 
سال قبل داشــتیم اما کاهش قیمت های جهانی 
موجب شده که به لحاظ ارزشی تنها 1.6 افزایش 
داشته باشیم.علاوه بر این عدم پیچیدگی فناوری 
در اقتصاد ایران موجب شــده که متوسط ارزش 
یک وزن ثابت از کالاهای صادراتی کمتر از واردات 

به همان وزن باشد.

نائب رئیس اول اتــاق اصناف ایران گفت: لازم اســت فضای 
شهرک های صنفی متناسب با نیازهای اصناف ساخته شوند. 
مراد بدری در گفت و گو با پایگاه اطلاع رسانی اتاق اصناف ایران 
با اشاره به تفاهمنامه اتاق اصناف ایران و سازمان صنایع کوچک 
و شهرک های صنعتی ایران که هفته قبل به امضا رسید، بیان 
کرد: ســاخت و تجهیز شــهرک های صنفی یکی از نیازهای 

زیرساختی اصناف است.
وی افزود: آنچه مطالبه صنفی اســت، بهره برداری از فضای 
تخصصی برای هر چهار حوزه تولیــدی، خدماتی، توزیعی و 
خدمات فنی است. به طوری که کارگاه های تولیدی بتوانند 

فروشگاه های در ســطح عرضه عمده و خرده فروشی داشته 
باشند. نائب رئیس اول اتاق اصناف ایران همچنین تاکید کرد: 
در برخی از رسته ها، ضرورتی برای خروج اصناف از محدوده 
شــهری وجود ندارد و نباید کاری کردی کــه تردد های بین 

شهری پر ترافیک و پر خطر شود.
بدری همچنین بر اهمیت ایجاد شهرک های صنفی در مناطق 
کمتر برخوردار تاکید و اظهار کرد: ایجاد شهرک های صنفی به 
ویژه در مناطق کمتر برخوردار به کاهش هزینه ها و استفاده 
بهینه از ظرفیت ها در تکمیل زنجیــره تامین تا توزیع کمک 

خواهد کرد.

یک کارشــناس حوزه انرژی گفت: اکنون تولید بنزین در کشور 11۵ 
میلیون لیتر است؛ پیش بینی می شود به طور متوسط روزی 1۵ میلیون 
لیتر کمبود خواهیم داشت، درنتیجه باید 3 میلیارد دلار صرف واردات 
بنزین کنیم. هاشم اورعی درباره لزوم تغییر در سبد سوخت کشور اظهار 
داشت: صرف نظر از محدودیت های سوخت مایع و گاز؛ راندمان تبدیل 
سوخت مایع و یا گاز به انرژی مکانیکی در خودروهای با احتراق داخلی 
به مراتب کمتر از این است که برق را به انرژی مکانیکی تبدیل کنیم یعنی 
کل ماجرای برق و بنزین و گاز را کنار بگذاریم. یکی از دلایل مهم که دنیا 
به طرف خودروی برقی می رود اینکه راندمان تبدیل انرژی بالاتر است. 
نکته دیگر موضوع آلودگی هوا است و این مسئله روز به روز در دنیا مهم تر 

می شود، زیرا مهم ترین عامل آلایندگی سوخت های فسیلی هستند.
وی با بیان اینکه اکنون جهان به شدت و سرعت به سمت خودروهای 
برقی می رود و پیشرفت خوبی داشته اند، گفت: یک کشور در اتحادیه 
اروپا از سال 2۰3۰ و بقیه از 2۰3۵ فروش خودروهای بنزین و گازوئیلی 
نو را ممنوع می کنند، بنابراین دنیا بدون شک به این سمت می رود، اما 
اگر به آمار بنزین در ایران نگاه کنیم در 6 ماهه اول سال جاری متوسط 
مصرف به 116 میلیون لیتر رسید و بدتر اینکه نسبت به مدت مشابه 
سال قبل 13.۵ درصد افزایش مصرف داشتیم، بنابراین با این روند که 

طبق اعلام شرکت پالایش و پخش متوسط تولید 11۵ میلیون لیتر 
است؛ پیش بینی می شود به طور متوسط روزی 1۵ میلیون لیتر کمبود 
خواهیم داشت، درنتیجه باید 3 میلیارد دلار صرف واردات بنزین کنیم. 
استاد دانشگاه صنعتی شریف گفت: با روند کنونی مصرف ما بنزین نداریم 
و همچنین امکان تامین گاز را در فصل سرما نداریم حتی چون نرخ رشد 
مصرف گاز کشور بالا و بیشتر از نرخ تولید است حتی زمانی نمی گذرد که 
در تابستان هم با کمبود گاز مواجه خواهیم شد آلودگی هوا هم که با این 
اوضاع گریزناپذیر است، بنابراین یک الزام است که از خودروها، کامیون ها 
و موتورسیکلت بنزینی و گازی به سمت برقی برویم و آینده جهان نیز 
این موضوع را دیکته می کند. وی بیان داشت: البته گفته می شود که در 
شرایطی که کمبود گاز داریم تولید برق هم با چالش مواجه می شود اما 
پاسخ اینکه وقتی سهم خودروی برقی سهم زیاد شود باتری های خودرو 
می توانند ظرفیت قابل توجهی برای ذخیره انرژی داشته باشند، در نتیجه 
تغییرات نیاز را پوشش می دهند، در عین حال واقعیت اینکه ما باید به 
فکر توسعه ظرفیت تولید برق کشور باشیم، این موضوعی است که از 1۵ 
سال پیش نسبت به رسیدن به شرایط امروز هشدار داده می شد و اکنون 
با توجه به اوضاع تولید و مصرف بنزین و گاز به این روز رسیدیم که باید 

از انرژی فسیلی عبور و برق را در اولویت قرار دهیم.

معاونت مسکن و ســاختمان اعلام کرد: 
صدور کــد رهگیری در ســامانه املاک و 
مستغلات برای قراردادها به شکل رایگان 
است و مشــاوران املاک دارای مجوز در 
آینده نزدیک می توانند از این ســامانه به 
نشــانی srem.ir برای ثبــت قراردادها 
اســتفاده کنند. به گــزارش وزارت راه و 
شهرســازی، معاونت مسکن و ساختمان 
با ارائه گزارشــی، عملکــرد وزارتخانه را 
در بخش تســهیلگری بــرای موجران و 
مستاجران و به روز رســانی سامانه ملی 
املاک و اسکان به عنوان ابزاری برای اخذ 

مالیات از خانه های خالی، تشریح کر.
بر اســاس این گزارش، معاونت مســکن 
و ساختمان به منظور تســهیلگری برای 
موجران و مستاجران و بازار اجاره، سامانه 
ثبت امــلاک و مســتغلات را راه اندازی 
کرد. در این ســامانه امــکان ثبت رایگان 
قرارداد اجاره بین موجر و مستاجر فراهم 
شده است. ســامانه املاک و مستغلات به 
منظور اجرای ماده 1۸ قانون جهش تولید 
مسکن مبنی بر امکان ثبت کلیه معاملات 
املاک و مستغلات کشور توسط مواجران 
و مســتاجران راه اندازی شــد. بر اساس 
تازه ترین آماری که هادی عباســی اصل 
معاون مســکن و ســاختمان وزارت راه و 
شهرسازی اعلام کرده است تاکنون در این 
سامانه بیش از 41 هزار نفر ثبت نام کردند.

صدور کــد رهگیری در ســامانه املاک و 
مستغلات برای قراردادهای اجاره به شکل 
رایگان است و در آینده نزدیک نیز امکان 

اینکه مشاوران املاک دارای مجوز بتوانند 
از این سامانه استفاده کنند فراهم می شود. 
همچنین معاونت مســکن و ســاختمان 
تکمیل و به روز رسانی سامانه ملی املاک 
و اسکان را به عنوان ابزاری برای مدیریت 
بازار مسکن و اخذ مالیات از خانه های خالی 

در برنامه قرار داد.
معاونت مسکن و ســاختمان در راستای 
سیاست های کلان خود و به منظور ایجاد 
ابزار مناسب برای برنامه ریزی و مدیریت 
بازار مسکن، شناســایی خانه های خالی و 
اخذ مالیات از این خانه ها و همچنین ارایه 
خدمات سریع و آسان، بر اساس تبصره 7 
ماده 16۹ مکرر قانون مالیات های مستقیم، 
تکمیل و به روز رسانی سامانه ملی املاک 

و اسکان را در برنامه قرار داد.
بر اساس آمار ارایه شده تعداد خوداظهاری 
اقامت از متوسط رزوانه ۵ هزار مورد به 2۵ 
هزار مورد افزایش یافته است. همچنین در 
جهت ســاماندهی بازار مسکن به استناد 
سامانه ملی املاک و اسکان در سال 14۰۰، 
نزدیک به ۸۰ هزار واحد مســکونی خالی 
شناسایی و به سازمان امور مالیاتی معرفی 
شد. از این تعداد خانه خالی برای بیش از 
63 هزار واحد برگه مالیاتی صادر شــده 

است.
معاونت مسکن و ســاختمان اعلام کرده 
اســت که برای ســال 14۰1، در فاز اول 
فهرست مالکانی که بیش از 2۰ واحد خالی 
داشته اند به ســازمان امور مالیاتی کشور 

معرفی شدند.

تهران- ایرنا- مدیرعامل شرکت تعمیرات 
نیروگاهی ایران گفت: بیش از 6 هزار و 3۰۰ 
قطعه تخصصی در هشــت ماهه ابتدایی 
امســال در شــرکت تعمیرات نیروگاهی 
ایران داخلی سازی شد. تلاش برای ساخت 
قطعات نیروگاهی در داخل کشور یکی از 
مهمترین رویکردهای وزارت نیرو اســت. 
بر همین اســاس چندی پیش »همایون 
حائری« معاون برق و انرژی وزیر نیرو در 
پاسخ به سوال خبرنگار ایرنا گفته بود که 
بیشتر قطعات نیروگاهی در داخل ساخته 
می شود و اندک واردات هم به دلیل نبود 

صرفه اقتصادی است.
وی بیان داشــت: بیــش از ۹۵ درصــد 
محصولات را داخل کشور تولید و به عنوان 
یک صنعت خودکفا و در سطح بالا مطرح 
هســتیم. حائری ادامه داد: ایران در بخش 
نیروگاه حرارتی جزو ســازندگان است و 
تولیدات ما به کشــورهای دیگر هم صادر 
می شــود. در همین پیونــد، مدیرعامل 
شــرکت تعمیرات نیروگاهی ایران درباره 
وضعیت داخلی ســازی اجــزا و قطعات 
نیروگاهی افزود: امروزه تعمیرات تخصصی 
و فوق تخصصی صنعت پیچیده نیروگاهی 
با اســتفاده از علم و دانش روز ســاخت 
تجهیزات برای رفع کامل دغدغه های این 

صنعت مهمترین ضرورت است.
به گزارش شــرکت تعمیرات نیروگاهی 
ایران، »مسعود مرادی« خاطرنشان کرد: 
بر این اساس، تمرکز جدی بر تقویت بنیه 
علمی و فنــاوری، بهره بــرداری از دانش 

روز جهان و دانــش بومی به منظور نیل به 
این هدف و افزایش ســطح رضایت مندی 
مشتریان و ارتقای ســهم این شرکت در 
پایداری برق از رســالت هــای مهم این 

شرکت بوده است.
وی درباره روند رو به رشد ساخت قطعات 
و تجهیزات حســاس صنعت نیروگاهی، 
ادامه داد: با توان و تخصص کارکنان و وجود 
بستر سخت افزاری قوی بر اساس نیاز بازار 
هدف، در هشت ماهه ابتدایی سال14۰2 
در مجموع تعــداد 6 هــزار و 33۸ قطعه 
خاص در قالب 7۸ نــوع در محل کارگاه 
های ساخت داخل این شــرکت تولید و 
به صنعت نیروگاهی و پتروشــیمی کشور 
تحویل شــد. مرادی بیان داشت: از محل 
این میزان تولید تجهیزات، از خروج بیش 
 از 2 میلیون و 6۵۰ هزار یورو ارز از کشور 

جلوگیری شد.
مدیرعامل شــرکت تعمیرات نیروگاهی 
ایران ادامه داد: هر چند رفع نیازهای صنعت 
برق مهمترین اولویت این شرکت است، اما 
با توجه به مشــترکات فراوان این صنعت 
با تجهیــزات کاربردی و مهــم در صنایع 
مولد نظیر نفت، گاز و پتروشــیمی، ورود 
به بازار صنایع مادر کشــور نیــز از برنامه 
های جاری این شرکت است که رفع نیاز 
فنی و مهندسی و ساخت قطعات حساس 
پتروشــیمی خراســان، مبین عسلویه و 
پالایشــگاه نفت آبادان، علاوه بر فعالیت 
هــای تعمیراتی از اقدام هــای موفق این 

شرکت در یک سال اخیر بوده است.

وزیر کار با اشاره به اینکه در 
حال حاضر فرآیند اشتغال 
خرد و خانگی افزایش پیدا 
کرده و بیش از 2.۵ میلیون 
فرصت شــغلی در کشور 
ایجاد شده است گفت: در این دولت شاهد افزایش 
1۰درصدی اشــتغال فارغ التحصیــلان بودیم. به 

گزارش تسنیم، گزارش های آماری بیانگر این است 
که دولت به منظور مدیریت بازار اشتغال ضرورت 
دارد از تمام ظرفیت های موجود برای نیروی انسانی 

استفاده کند.
تسهیل صدور مجوزهای کســب و کار، مانع زدایی 
و پشتیبانی از اشتغال، اختصاص تسهیلات ارزان 
قیمت بــرای کارآفرینــان و مجموعه های دانش 
بنیان و پیش بینی مشــوق هایی برای کارفرمایان 
جهت جذب فارغ التحصیلان از مهم ترین اقدامات 

و برنامه های دولت در جهت اشــتغالزایی جوانان، 
دانش آموختگان و کارآفرینان بوده است. 

دولت سیزدهم با اهمیت دادن به موضوع بیکاری 
جوانان و رفع دغدغه اشــتغال، تأمین سالانه یک 
میلیون شــغل را نیاز ضروری کشــور دانسته و بر 
همین اساس وزارت کار را مامور راه اندازی و تکمیل 
ســامانه های اطلاعاتی و نظارتی در حوزه اشتغال، 
گردآوری آمار شــاغلان و بیکاران و رصد بازار کار 

کرده است.

صولت مرتضوی. وزیرکار با اشــاره به افزایش 1۰ 
درصدی اشــتغال فارغ التحصیلان گفت: استقرار 
نظام جامع اطلاعات بازار کار با راه اندازی ســامانه 
جستجوی شــغل و رصد اشتغال کشــور، حفظ و 
صیانت از نیروی کار، افزایش بهداشــت کار، ایجاد 
۸42خانــه بهداشــت کارگــری و افزایش 3.۵۵ 
درصدی شاغلان بخش تعاون از جمله اقدامات این 
وزارتخانه در دوره سپری شــده از دولت سیزدهم 

است.
وی در ادامه با اشاره به رشد 1۰درصدی تعاونی ها 
بیــان کــرد: توســعه تعاونی هــای دانش بنیان، 
کاهش مدت زمان ثبت و تشــکیل تعاونی ها، رشد 
۹4درصدی اعطای تســهیلات بــه فعالان بخش 
تعاون از اقدامات وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
است. مرتضوی با بیان اینکه در حوزه رفاه اجتماعی 
نیز اقدامات خوبی انجام شــده است، ادامه داد: در 

قانون بودجه 14۰1 به دولت اجازه داده شــد تا با 
حذف ارز ترجیحی ســامانه کالابرگ را راه اندازی 
کند، اما این ســامانه در برنامه قــرار نگرفته بود. 
وزیر رفــاه تأکید کــرد: وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی به این موضوع ورود کرد و این ســامانه 
اکنون در همه نقاط کشــور راه اندازی شــده و تا 
 امروز مجموعاً 2۰۰ هزار فروشــگاه به این سامانه 

متصل شده اند.
مرتضوی متناسب ســازی یارانه بــا دهک بندی 
را از دیگر اقدامــات این وزارتخانه عنــوان کرد و 
گفت: اکنون سه دهک اول تا ســوم جامعه یارانه 
4۰۰ هزار تومانی و دهک هــای بعدی یارانه  3۰۰ 
هــزار تومانی دریافــت می کنند. در قــدم بعدی 
برای تشــویق آحاد مختلف مردم از یارانه، دولت 
یک یارانــه مضاعــف در نظر گرفت تا آن دســته 
از افرادی کــه از کالابرگ الکترونیکی اســتفاده 
می کننــد در صورت خریــد  معــادل ۵۰ درصد 

 یارانه شــان، تا 12۰ هزار تومان یارانه تشــویقی 
دریافت کنند.

وی گفت: کار دیگری که دولت سیزدهم انجام داد، 
بحث پرداخت یارانه ماهانه ۵۰۰ هزار تا یک میلیون 
تومانی به کودکان زیر 6 ســال دهک اول تا هفتم 
جامعه است که نمودار رشــد آن ها دارای اختلال 
می باشد. وزیر رفاه اجتماعی در خصوص اقدامات 
دیگری که در این وزارتخانه انجام شــده به تأدیه 
بدهی 17۰ هزار میلیــارد تومانی تأمین اجتماعی 
و تسویه بدهی انباشته اشاره کرد و افزود: پوشش 
هزینه های بیماران خاص، معافیت افراد بالای 6۵ 
سال از پرداخت فرانشیز بیمارســتان  ها، افزایش 
مرخصی بــارداری از 6 به  ۹ مــاه،  کاهش مراجعه 
16۰ میلیونی مراجعین تأمیــن اجتماعی با ارائه 
خدمات غیرحضوری در قالب 7۵ خدمت و حمایت 
 از کــودکان بازمانده از تحصیــل از دیگر اقدامات 

دولت است.

شایلی قرایی
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اشتغال فارغ التحصیلان ۱۰درصد افزایش یافت

تسهیلات ارزان قیمت برای کارآفرینان

ضرورت ساخت شهرک های صنفی متناسب با نیازهای اصناف

لزوم برقی شدن ۵۰ درصد خودروها طی ۱۰ سال

انجام  داخلی سازی ۶ هزار قطعه تخصصی نیروگاهیصدور برگه مالیاتی برای ۶۳ هزار واحد خالی

حجم تجارت غیر نفتی هشت ماهه 74.1 میلیارد دلار شدگوشت گوسفندی یک کالای لوکس نیست

آموزش نیروی انسانی ماهر برای بازار کار
حمید حاج اسماعیلی، کارشناس اقتصادی 

برای جذب کارجویان در بازارکار راهی جز آماده سازی بستر مهارت آموزی و کارآفرینی نداریم. بیش از 
یک دهه مراکز فنی حرفه ای و دانشگاها این مسئله را در راس امور خود قرار داده اند دولت نیز با توانایی 
خود برای پشتیبانی کمک کرده، اما بازار کار به اندازه کافی توسعه پیدا نکرده، نرخ بیکاری بالاست، بهره 

وری در حوزه های سرمایه و همچنین نیروی انسانی به شدت پایین است.
باید سیاست تبدیل فارغ التحصیلان از کارجو به کارآفرین را به عنوان یک سیاست کلان در آموزش عالی 
دنبال کنیم. اگر تاکید می کنیم دانشجو باید بعد از فارغ التحصیلی از کارجو بودن به کارآفرین تبدیل 
شود به این دلیل است که نگاه دانشگاه و جامعه به تربیت کارآفرینان معطوف شود و از میان دانشجویان 

و فارغ التحصیلان، کارآفرینان بسیاری به جامعه ورود و بازار کار کشور را متحول کنند.
برای حمایت از کارآفرینان ریسک فعالیت های بخش خصوصی و کارآفرینی در بازار کار باید به شکل 
منطقی کاهش یابد و گرفتــن مجوزها برای ورود به کارهای مختلف تســهیل و حمایت های لازم از 
کارآفرینان در نظام پولی و بانکی پیش بینی شود. فارغ التحصیلانی در کشور بیکارند که نشان می دهد 
در جذب و تربیت آنها بر اساس نیاز اقتصادی کشــور و بازار کار موفق نبوده ایم. برای حل این مساله 
نیازمند تغییر روابط حاکم بر بازار کار و استفاده از ظرفیت های موجود برای بکارگیری نیروهای جویای 

کار هستیم.
از گذشته دنبال این بودیم که در حوزه دانشگاه ها این مشــکل را حل کنیم و برای همین رشته های 
کارآفرینی را در دانشــکده ها تاســیس کردیم و درس کارآفرینی برای خیلی از رشته ها لحاظ شد تا 
دانشجویان این دوره ها را بگذرانند. بعد از آن هم دانشکده های علمی کاربردی را مخصوص سازمان ها 

و نهادهای تخصصی در ایران تاسیس کردند که مهارت دانشجویان بالا برود.
گسترش مراکز آموزش فنی و حرفه ای نیز مهم است. این موضوع به عنوان یک تکلیف عمومی برای 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی تعریف شد تا از این طریق به ســمت مهارت افزایی زایی در کشور 
حرکت کنیم و با توسعه مراکز آموزش فنی و حرفه ای و آموزشگاه های آزاد افراد ماهر و توانمندی برای 

بازار کار کشور تربیت شوند.
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فناوری و 
اطلاعات

کمپفروشدانشبنیانهادایرمیشود
اولین کمپ ملی فروش با هدف رفع چالش ها و موانع شرکت های دانش بنیان در فروش 

محصولات دارای فناوری در پارک فناوری پردیس دایر می شود.
به گزارش ایسنا، اولین کمپ ملی فروش محصولات دارای فناوری از ۲۹ آذر تا ۳ دی ماه در 
پارک فناوری پردیس با هدف کشف و اجرای راه  حل های خلاقانه فروش در سازمان، رفع 
چالش ها و موانع شرکت های دانش بنیان در فروش محصولات دارای فناوری و کمک به 

توسعه فروش کلیه محصولات و خدمات شرکت  ها دایر می شود.
این برنامه شامل روزانه ۹ ساعت آموزش، تمرین، کار گروهی و منتورینگ برای محصولات 
شرکت های حاضر در این کمپ با رویکرد اصول »تریز« خواهد بود. تریز، اصل نظری برای 
حل مساله بر مبنای منطق، داده ها و تحقیقات است و با روش شهودی فاصله بسیاری دارد. 
این روش مبتنی بر دانش و ابتکار هزاران مهندس است که روش خلاقانه حل مساله را برای 

پروژه های تیمی به کار گرفته اند.
به نقل از روابط عمومــی پارک فناوری پردیس، این رویداد از ســوی صندوق نوآوری و 
شکوفایی از طریق تخصیص یارانه آموزشی برای شرکت های دانش بنیان به میزان ۴۵ 

درصد تخفیف در هزینه ثبت نام حمایت شده است.

بیتکوینبهصعودادامهمیدهد؟
حرکت بیت کوین پس از روند صعودی، حدود سطح مقاومت ۳۸هزار دلار متوقف شده و 
بر اساس تحلیل های اخیر ممکن است یک اصلاح کوتاه مدت با احتمال بازگشت به منطقه 

حمایتی ۳۵هزار دلار در افق باشد.
نمودار روزانه مرحله تثبیت را نشان می دهد، جایی که قیمت از ۳۸ هزار دلار عبور کرد و 
منجر به کاهش نوسانات و حرکت قیمت در محدوده ۳۵ هزار دلار و ۳۸ هزار دلار می شود. 
این تثبیت، همراه با واگرایی نزولی طولانی بین قیمت و شاخص قدرت نسبی )RSI(، نشان 

می دهد که حرکت صعودی ممکن است کاهش یابد و منجر به اصلاح شود.
چشم انداز نمودار چهار ساعته، الگوی صعودی را نشان می دهد که معمولا به عنوان سیگنال 
معکوس نزولی در نظر گرفته می شود و همزمان، الگوی سر و شانه ها در حال شکل گیری 
است. این الگو، شاخصی حیاتی از معکوس نزولی بالقوه است و در صورتی معتبر می شود 
که قیمت به زیر خط گردن الگو ســقوط کند و به طور بالقوه منجر به افت قیمت به زیر 
الگو شود که با پشتیبانی کلیدی در سطح ۳۲هزار و ۳۰۰ دلار و با ۰.۵ اصلاح فیبوناچی 

مشخص شده است.
مورد دیگر، حرکت بیت کوین از کیف پول های ماینر به صرافی هاست که معمولا به معنای 
افزایش نقدینگی بازار و فشار فروش در نظر گرفته می شود، با این حال، کاهشی در چنین 
فعالیت هایی وجود داشته که از سال ۲۰۱۷ مشاهده نشده و ممکن است نشان دهنده 
این مورد باشد که ماینرها سکه های خود را نگه داشته اند، نشانه ای که می تواند به عنوان 

احساسات صعودی تعبیر شود.
مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتال در حال حاضــر ۱.۴۴ تریلیون دلار برآورد 
می شود که این رقم نسبت به روز قبل  ۰.۰۷ درصد بیشتر شده است. در حال حاضر ۵۱.۳۶ 
درصد کل بازار ارزهای دیجیتال در اختیار بیت کوین بــوده که در یک روز ۰.۰۷ درصد 
کاهش داشته است. حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشته ۲۹.۴۸ میلیارد 
دلار است که ۴۵.۹۸ درصد کاهش داشته است. حجم کل در امور مالی غیر متمرکز در 
حال حاضر ۳.۴۵ میلیارد دلار است که ۱۱.۷۰ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای 
دیجیتال بوده و حجم تمام سکه های پایدار اکنون ۲۵.۵۹میلیارد دلار است که ۸۶.۷۹ 

درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال را تشکیل می دهد.

اجرای۲۱پروژهفناورانهفولادمبارکهتوسطدانشبنیانها
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهور گفت:۲۱ پروژه فناورانه فولاد 
مبارکه توسط دانش بنیان ها اجرایی می شود که در این راستا ۴۰۰ میلیارد تومان از محل 

منابع قانون جهش حمایت خواهد شد.
روح الله دهقانی فیروزآبادی در مراسم امضای موافقتنامه معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری با شرکت فولاد مبارکه و شرکت ملی صنایع مس ایران که 
امروز با حضور وزیر صمت در خانه فناوری و نوآوری ایران برگزار شد، اظهار کرد: در دوره 
چهارم معاونت علمی دو رویکرد کاملاً مستقلِ جدی داریم؛ اولین رویکرد، توسعه فناوری 
با نگاه کاشتن برای آینده است و دومین رویکرد ایجاد ستادهای توسعه اقتصاد دانش بنیان 
است که هدفش نفوذ فناوری های ۲۰-۳۰ سال گذشته در بخش های صنعت و اقتصادی 

واقعی کشور مثل صنعت نفت، سلامت، کشاورزی، معدن و… است.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور ضمن اشاره به اینکه برای بار 
چندم از مجلس شورای اسلامی برای تصویب قانون راهبردی جهش تولید دانش بنیان 
تشکر می کنم، افزود: این قانون باقی الصالحات این مجلس خواهد بود و امیدوارم تمام 

کسانی که موظف به اجرای این قانون هستند، به آن پایبند باشند.
دهقانی ادامه داد: امروز ۲۶ پروژه فناورانه از سوی فولاد مبارکه پیشنهاد شده که ۲۱ پروژه 
از نظر فناورانه بودن مورد تأیید معاونت علمی قرار گرفته است. این پروژه ها قریب به ۸۶۰ 
میلیارد تومان سرمایه گذاری نیاز دارند که حداقل ۴۰۰ میلیارد تومان از آن از محل منابع 
قانون جهش تولید دانش بنیان در اعتبار مالیاتی خواهد بود. امیدوارم سال آینده شاهد 

افتتاح تک تک این پروژه ها باشیم.
وی با بیان اینکه همچنین امروز شرکت ملی مس ۵ قرارداد هوشمندسازی به امضا رساند، 
خاطرنشان کرد: این جریان در واقع جریان توسعه بازار به عنوان مهمترین رکن نگهدارنده 
شرکت ها است و وقتی برای شرکت ها بازار ایجاد می شود، آن زمان می توانند به آینده و 

برنامه آتی خود فکر کنند.

استخراجپارامترهایجوبالابارادیوسونددیجیتالایرانی
فناوران یک شرکت دانش بنیان ایرانی برای نخستین بار موفق به طراحی و تولید رادیو 

سوند دیجیتال با قابلیت اندازه گیری پارامترهای جو فوقانی زمین شدند.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، شروین امیری 
رییس هیات مدیره شرکت پایشگران جو بالا اظهار داشت: محصولی که در این شرکت 
دانش بنیان روی آن کار می کنیم پروژه ای به نام رادیو سوند دیجیتال است که با حمایت 
های معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری فرآیند تولید این 

محصول برای نخستین بار در کشور در حال انجام است.
وی افزود: در واقع از فاز پژوهشی تا تولید نیمه صنعتی و صنعتی این محصول، برای اولین 

بار در کشور توسط این مجموعه در حال انجام است.
این فناور، کاربرد اصلی این سامانه دانش بنیان را در حوزه استخراج پارامترهای جو بالا 
دانست و تصریح کرد: این سامانه پارامترهایی مانند فشار هوا، سرعت باد، جهت باد، دما و 
رطوبت را از سطح زمین تا ارتفاع ۳۰ کیلومتری از جو زمین اندازه گیری و اطلاعات مربوطه 
را ارسال می کند. سپس اطلاعات دریافت شده در ایستگاه زمینی تجزیه و تحلیل شده، به 

صورت کدهای بین المللی درمی آیند و در شبکه هواشناسی دنیا ارسال می شوند.
امیری با بیان اینکه این سامانه محصولی یک بار مصرف است و سالانه تعداد زیادی از آن 
متناسب با تعداد فرودگاه های کشور استفاده می شود، تصریح کرد: از آنجا که این محصول 
یک بار مصرف است، ســالانه ۱۰ تا ۱۵ هزار عدد از آن مورد استفاده قرار می گیرد که 
استفاده غیرنظامی دارد؛ اما به دلیل کاربردهای این محصول در حوزه هوافضا، در بخش 

دفاعی هم سالانه تعدادی از آن مصرف می شود.
وی حمایت ها و تسهیلات ستاد توسعه فناوری های حوزه فضایی و حمل و نقل پیشرفته 
را در دستیابی به موفقیت در تولید رادیو سوند دیجیتال بسیار موثر ارزیابی و تاکید کرد: 
این ستاد در تولید نسل سوم رادیو سوند دیجیتال هم حمایت های لازم را انجام داد و هم 
تسهیلات در اختیار ما قرار داد. در حال حاضر هم مشغول تولید نسل چهارم این محصول 
هستیم که گرید بین المللی دارد. امیری خاطرنشان کرد: در مورد گواهی انطباق محصول با 
استانداردهای بین المللی هم ستاد توسعه فناوری های حوزه فضایی و حمل و نقل پیشرفته 

کمک بسیاری کرد که این زنجیره ایجاد شود و این اتفاق رخ دهد.

اخبار

معاون علمی و فناوری رییس 
جمهور گفــت: برنامه هفتم 
مکلف کرده ایــن معاونت با 
همکاری وزارت امور خارجه، 
آیین نامه ارتبــاط با نخبگان 

ایرانی خارج از کشور را تدوین کند.
روح الله دهقانی فیروزآبادی در پاســخ به این ســوال 
که لایحه بودجه ۱۴۰۳ به مجلس تقدیم شــد، بودجه 
معاونت علمی و حوزه علم و فناوری چه تغییراتی نسبت 
به سال های گذشته داشته اســت، گفت: لایحه بودجه 
۱۴۰۳ لایحه متفاوتی نســبت به ســال های گذشته و 
حجمش خیلی کمتر است به طوری که فکر می کنم یک 

چهارم بودجه سال گذشته است.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور 
افزود: البته با توجه به اینکه اخیراً برنامه هفتم تصویب 
شد و خیلی از مواردی که دولت مدنظرش بود، در برنامه 
هفتم گنجانده شده بودجه ۱۴۰۳ جزئیات خیلی زیادی 
ندارد. البته جــداول بودجه ای تا یک مــاه دیگر آماده 

می شود و فعلًا احکام بودجه اعلام شده است.
دهقانی در ادامه به بخشــی از برنامه هفتم توســعه در 
حوزه علم و فناوری اشــاره کرد و گفت: در برنامه هفتم 
توسعه دولت در ۶ حوزه فناوری شامل هوش مصنوعی، 
میکروالکترونیک، شــناختی، زیســت فنــاوری و… 
مکلف شده در راســتای یکپارچه سازی زیرساخت ها و 
توانمندی ها و ظرفیت های موجود، آزمایشگاه های ملی 

در این حوزه ها راه اندازی کند.
وی ادامه داد: یکی دیگر از احکام خوب مندرج در برنامه 

هفتم، اختصاص درآمدهای عوارض و حقوق صادراتی 
مواد خام و نیمه خام برای توسعه زنجیره ارزش است که 

به طور جدی مورد توجه قرار دارد.
معاون علمی، فنــاوری و اقتصاد دانــش بنیان رئیس 
جمهور در ادامه خاطرنشــان کرد: همچنین یکی دیگر 
از مباحث جدی در برنامه این اســت که هر سال دولت 
مکلف اســت ۱۰ درصد از اقلام راهبردی خود را بومی 
سازی کند و تا پایان برنامه هفتم به ۵۰ درصد می رسد 
که این بازار بســیار خوب برای دانش بنیان ها محسوب 
می شــود. دهقانی تصریح کرد: همچنین در راســتای 
ارتباط، جذب و بازگشت نخبگان و متخصصان و نقش 
آفرینی آنان در چرخه خدمت به کشور، معاونت علمی، 
فناوری و با همکاری وزارت امور خارجه مکلف شده اند 
آئین نامه اجرایی ارتباط نخبگان ایرانی خارج از کشور را 
تهیه و به تصویب هیأت وزیران برسانند به طوری که تا 
پایان برنامه هفتم امکان تعامل مؤثر با حداقل ۲۰ درصد 

از جامعه هدف فراهم شود.
وی در پایان گفت: احکام بسیار درخشــانی در برنامه 
هفتم وجــود دارد که اگر در شــورای نگهبان و مجمع 

تشخیص مصلحت نظام نهایی شود، واقعاً جذاب است.
وزیر صنعت، معدن و تجارت نیز در آیین امضای چهار 
توافق نامه مهم توسعه فناوری های صنایع معدن، مس 
و فولاد با شــرکت های دانش بنیان تاکید کرد که برای 
حرکت در مســیر آینده، ورود به بازار و یافتن متقاضی 

مهم تر از داخلی سازی است
به گزارش مرکز ارتباطات و اطلاع رسانی معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، عباس 
علی آبادی، وزیــر صنعت، معدن و تجــارت در رویداد 
امضــای توافق نامه های همکاری بیــن معاونت علمی، 
وزارت صمت، شــرکت ملی صنایع مــس، ایمیدرو و 

شــرکت فولاد مبارکه با تاکید بر ضرورت هوشمندی 
و هوشمندســازی عنوان کرد: صنایع ما باید در مسیر 
آینده حرکت کنند؛ این در حالی است که همچنان در 
گذشته هستیم و برای حرکت در مسیر آینده می بایست 

هوشمندسازی را دنبال کنیم.
وی با بیان این که استفاده از نوآوری و فناوری برای تسلط 
بر علم و آینده بر داخلی سازی مقدم است، ادامه داد: در 
گذشته بر این باور بودیم که باید در مسیر ساخت داخل 
حرکت کرد امــا آن چه امروز اهمیتی بســیار بالا دارد، 
حرکت در مسیر عقل است و باید به سمت هوشمندی و 
نوآوری حرکت کرد. نوآوری از داخلی سازی مهم تر است 
و برای حرکت در مسیر آینده، ورود به بازار و پیدا شدن 
متقاضی مهم تر از داخلی سازی اســت. باید با استفاده 
از نوآوری و هوشــمندی، خود را بر عالم مسلط کنیم و 
راهبری هوشــمندانه، مهم تر از هوشمندی است. شما 

باید به صورت هوشــمندانه عالم را راهبری کنید. وزیر 
صمت با بیان این که به دنبال اتصال صنایع دانش بنیان 
به صنایع کوچک کشور هستیم تا از ظرفیت های صنایع 
بزرگ در وهله اول برای حل مشــکلات و سپس برای 
خلق آینده اســتفاده کنیم، افزود: از این دســت اسناد 
همکاری در آینده بیش از گذشــته منعقد خواهد شد 
و به دور از شعار و ســخنرانی، این همکاری ها که منشأ 
آن همکاری بین معاونت علمــی و وزارت صمت برای 
 رسوخ هوشمندی و نوآوری به صنایع کشور است وارد 

مرحله اجرا شده اند.
وی با بیان این که پیوند میان شــرکت های دانش بنیان 
و صنایع منعقد شد افزود: امروز قرارداد تحقق ۲۱ نیاز 
گلوگاهی صنعت با همکاری شــرکت های دانش بنیان 
و صنایــع بزرگ مــا منعقد شــد که می توانــد تحول 

چشمگیری را در خلق ثروت رقم بزند.
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معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت بر نهضت توسعه 
صنایع با اســتفاده از ظرفیت شرکت های دانش بنیان 

تاکید کرد.
به گزارش سازمان توسعه و نوســازی صنایع و معادن 
ایران )ایمیدرو(، »محمدرضا موثقی نیا« امروز )شنبه( 
در آیین امضای سندهای همکاری توسعه اقتصاد دانش 
بنیان در حوزه صنایع فلزی و معدنی با حضور »روح اله 
دهقانی فیروزآبادی« معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رئیس جمهور و »عباس علی آبادی« وزیر 
صنعت، معدن و تجارت در نمایشــگاه »ایران متافو« 

اظهار داشت: امروزه بحث خلاقانه و اقتصاد دانش بنیان 
حایز اهمیت است و در همین راستا سیاست های دولت 
سیزدهم و وزارت صمت استفاده از توان شرکت های 

دانش بنیان در حوزه صنایع است.
رئیس هیات عامل ایمیدرو افــزود: رهبر معظم انقلاب 
اســلامی به موضوع معدن تاکید کردند که این مساله 
وظیفه ما را ســنگین تر مــی کند، از ایــن رو از بحث 
استخراج تا اکتشاف باید از ظرفیت صنایع دانش بنیان 
بهره مند شویم. وی خاطرنشان کرد: امضای سندهای 
همکاری، مسیر ما را برای ورود به این نهضت توسعه و 

پیشرفت هموار می کند. آیین امضای سندهای همکاری 
توســعه اقتصاد دانش بنیان در حــوزه صنایع فلزی و 
معدنی امروز شــنبه با حضور معاون علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهــور، »مجتبی توانگر« 
رئیس کمیته اقتصاد دیجیتال مجلس شورای اسلامی، 
»عزت الله اکبری تالارپشتی« رئیس کمیسیون صنایع و 
معادن مجلس، رئیس هیات عامل ایمیدرو، »محمدیاسر 
طیب نیا« مدیرعامل فولاد مبارکه و »امیر خرمی شاد« 

مدیرعامل شرکت ملی مس ایران برگزار شد.
مطابق این تفاهم نامه، هوشمندسازی معادن و تکمیل 

فناوری های وابسته به آن بین معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان، وزارت صمت، ایمیدرو و شرکت 
ملی صنایع مــس ایران امضا شــد. همچنین امضای 
تفاهم نامه توســعه اقتصاد دانش بنیان و بومی سازی 
اقلام گلوگاهی صنعت فولاد بین شرکت فولاد مبارکه 
و معاونت علمــی، فنــاوری و اقتصاد دانــش بنیان 
ریاســت جمهوری از دیگر اســناد مورد تفاهم در این 
آیین است. تفاهم نامه توسعه فناوری SMR نیز در این 
نشست بین فولاد سنگان و شرکت پشتیبانی و توسعه 

فناوری و نوآوری فولاد مبارکه امضا شد.

متخصصان یک شرکت دانش بنیان موفق به ساخت و راه 
اندازی خط تولید خودکار پنل های خورشــیدی در کشور 

شدند.
به گــزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصــاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، حمیدرضا عرب تربتی مدیرعامل شرکت 
یکتا کارآمدان توسعه آریا در توضیح خط تولید ساخته شده 
در این شرکت گفت: در این دستگاه از فناوری های مختلفی 
شامل کنترل یکپارچه دستگاه توسط PLC۱۲۰۰ زیمنس، 
سنجش دما توسط سنسورهای پلاتینیوم PT۱۰۰، ایجاد 
مکش بستر توسط ساید چنل دبی بالا، ایجاد مکش موضعی 
جهت برداشتن سلول های خورشــیدی توسط شیر های 
ونتوری FESTO، سازه آلومینیوم مهندسی، ایجاد حرکات 

خطی و دورانی توسط سه سرو موتور استفاده شده است.
وی افزود: اکچویتورهای خطــی و دورانی پنوماتیک برای 
موقعیت های Pick & Place، ایجاد حرارت بستر و کنترل 
درجه حرارت توسط المنت های الکتریکی و کنترل توسط 

PLC، ایجاد حرارت سطح ویفر توسط IR Lamps با کنترل 
توسط پاور کنترلر و سامانه های LM Guide برای تسهیل 
موقعیت دهی های تکرار پذیر و دقیق از دیگر فناوری هایی 

است که در این دستگاه استفاده شده است.
این فناور به کار بردن ماژول لحیم مادون قرمز - که با تشکیل 
یک تیم تخصصی و انجام، ثبت و پایش بیش از ۵۰۰ تست 
پارامتر های لحیم به نتیجه رسیده - و استفاده حداکثری 
از قابلیت های صنایع داخلی در ســاخت این خط تولید به 
طوری که تعداد زیادی از قطعات به کار رفته در دستگاه از 
جمله الکتروموتورهای ســه فاز و گیربکسهای حلزونی در 
ماژول ریبون بازکن و جک های ماژول رشته بردار ساخت 
شرکتهای داخلی هستند را از ویژگی های این دستاورد دانش 
بنیان عنوان کرد. عرب تربتی گفت: پیچیدگی و چالش اصلی 
در ساخت این دستگاه، ناحیه سلول گذاری همراه با برش 
پرس و موقعیت دهی ریبون های مس با روکش قلع توسط 
گریپرهای پنوماتیک و در نهایت پــرس و لحیم مجموعه 

با دقت ۰.۱ میلیمتر بود. وی تصریح کــرد: این خط که به 
سفارش یک صنعت داخلی طراحی و ساخته شده با قابلیت 
لحیم خودکار ۶۰۰ سلول بر ساعت علاوه بر افزایش کیفیت و 
سرعت تولید، هشت نفر اپراتور در شیفت برای کارفرما صرفه 
جویی کرده که منجر به افزایش تــوان رقابتی این صنعت 

داخلی شده است.
مدیرعامل این شرکت دانش بنیان در خصوص محصولات 
تولید شده در این مجموعه گفت: این مجموعه به طور واقعی 
از سال ۱۳۹۷ از دوستانی که فقط آن را به ثبت رسانده بودند، 
خریداری شد و فعالیت خود را آغاز کرد. تمرکز ما بر روی حل 
مسائل خطوط تولید بود و با توجه به تجربیات پیشین بنده 
در حوزه خودروسازی و برادرم در حوزه کامپیوتر، شروع به 
بازاریابی کرده و اعلام کردیم که طراحی خط تولید را انجام 
می دهیم. درواقع سازمان هایی که نیاز به خط تولید جدید 
یا بهسازی در خطوط تولید خود دارند، با ما مرتبط می شوند 
تا ارزیابی کاملی بر روی این موضوع انجام دهیم و اگر تولید 

جدیدی نیاز داشته باشند، خط تولید جدید برای آنها طراحی 
کرده و آنچه نیاز باشد بسازیم. عرب تربتی ادامه داد: در غیر 
این صورت آن را مطابق مشخصات فنی از داخل و خارج کشور 
تأمین می کنیم، اما به طور کلی تخصص ما در طراحی خطوط 
تولید خاص است. وی همچنین در توضیح نقطه تمایز این 
شرکت با سایر شرکت هایی که فعالیت مشابه دارند، افزود: 
توانایی حل مساله ما بسیار بالا است، در واقع مسائلی را که 
مطرح می شود، بسیار خوب و به صورت استاندارد برای تیم 

پروژه تعریف و آن را حل می کنیم.
مدیرعامل شرکت یکتا کارآمدان توســعه آریا یادآور شد: 
توانایی بالای حل مساله و برون سپاری اجزای آن مسئله یا 
خط تولید از ویژگی های مثبت مجموعه ماست؛ به شکلی 
که ما در یکی از پروژه های تحت نظارت خود ۱۷۰ پیمانکار 
برای انجام کار داشتیم و در پروژه دیگری نیز ۱۵۰ پیمانکار 
داشته ایم که با پروژه قبل در ۵۰ نفر اشتراک داشتند و باقی 

افراد جدید بودند.

معاونت علمی ریاســت جمهوری و وزارت صمت برای 
هوشمندســازی معادن و تکمیل فناوری های وابسته 
به کمک نخبگان شــرکت های دانش بنیان توافق نامه 
امضا کردند. موافقت نامه های همکاری شــرکت های 
دانش بنیان و شرکت های تابعه وزارت صنعت، معدن 
و تجارت در زمینه هوشمندســازی، توســعه فناوری  
صنایع و رفع نیازهای گلوگاهی و راهبردی این صنایع 

منعقد شد.
نخستین توافق نامه همکاری با هدف هوشمندسازی 
معــادن و تکمیــل فناوری هــای وابســته به کمک 
شــرکت های دانش بنیان به امضای روح الله دهقانی، 
معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
رئیس جمهور، عباس علی آبادی، وزیر صنعت، معدن و 
تجارت، امیر خرمی شاد، مدیرعامل شرکت ملی صنایع 
مس ایران و محمدرضا موثقی  نیا، رئیس هیئت عامل 
سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران 

)ایمیدرو( رسید.
فراهم کردن بستر همکاری متقابل به منظور هم افزایی 
ظرفیت ها و توانمندی های شــرکت های دانش بنیان 
و صنایع برای اجرای هوشمندسازی معادن و تکمیل 
فناوری های وابسته با تمرکز بر سیستم پایش و گسیل 
ناوگان بارگیری و باربــری و تاکید بر هوش مصنوعی 

و امنیت  سایبری در راستای توسعه بازار شرکت های 
دانش بنیان و خلق ارزش افزوده بــه کمک فناوری از 
صنایع، جزو محورهای اصلی این موافقت نامه همکاری 

چهارجانبه است.
اجرای پروژه طراحــی و راه اندازی هوشمندســازی 
معادن و تکمیل فناوری های وابسته با تمرکز بر سیستم 
پایش و گسیل ناوگان بارگیری و باربری در معدن مس 
سرچشمه کرمان با مشخصات فنی اولیه مورد نظر که 
در پیوســت این موافقت نامه آمده اســت و در صورت 
حصول اطمینان از پیشــبرد همکاری طرفین در این 
معدن، در معادن بزرگ مقیاس و کوچک مقیاس صورت 
خواهد پذیرفت. بر اساس این توافق نامه همکاری معادن 
بزرگ مقیاس مس میدوک و سونگون و معادن متوسط 
مقیاس دره زار و درآلو به ســوی هوشمندی و ارتقای 

امنیت سایبری حرکت خواهند کرد.
اجرای این پروژه در قالب تشکیل کنسرسیومی متشکل 
از شــرکت های دانش بنیان داخلــی و در صورت نیاز 
استفاده از خدمات شرکت توانمند خارجی با ارزیابی 
دقیق شرکت های دانش بنیان و معرفی توانمندترین 
شرکت)های( دانش بنیان توسط معاونت علمی جهت 

حضور در کنسرسیوم، محقق خواهد شد.
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 

جمهوری در قالب این موافقت نامــه همکاری ضمن 
کمک به تشکیل و راهبری فراخوان انتخاب کنسرسیوم 
دانش بنیان و  اعلام فراخوان کنسرسیوم بین المللی و 
انتقال فناوری، زمینه صدور مجوزهای قانونی مرتبط با 
معاونت علمی را تسهیل خواهد کرد. حمایت از اجرای 
پروژه های دانش بنیان و محصــولات یا خدمات تولید 
باراول )ماده ۱۰»قانون جهــش تولید دانش بنیان«( 
از طریق حذف تشــریفات قانون برگزاری مناقصات و 
فراهم  کردن زیرساخت جهت آزمون های آزمایشگاهی 
و میدانی براســاس ضوابط موجــود از دیگر تعهدات 
معاونت علمی، ذیل این توافق نامه همکاری چهارجانبه 

به شمار می رود.
معاونت علمی همچنیندر تامین هزینه های تحقیق و 
توسعه تا سقف ۱۰ درصد و حداکثر ۱۰۰ میلیارد ریال 
و همچنین اعطای اعتبار مالیاتی حداکثر تا سقف ۳۰۰ 
میلیارد ریال از محل مــاده )۱۱( »قانون جهش تولید 
دانش بنیان« به شرکت مس به ازای اجرای پروژه در هر 

معدن حمایت می کند.
وزارت صنعت، معــدن و تجارت نیــز ضمن تصویب 
و ارائه برنامــه عملیاتی برای هوشمندســازی معادن 
کشور و فناوری های وابسته با همکاری ایمیدرو، زمینه 
را برای تخصیــص ارز مورد نیاز بــه واردات تجهیزات 

گلوگاهی فراهم می کند. همچنین سازمان گسترش 
صنایع و نوسازی ایران در قالب این موافقت نامه ضمن 
بررســی و تجمیع برنامه عملیاتی هوشمندســازی 
معادن کشور و فناوری های وابســته و ارائه به وزارت 
صمت، در فرهنگ ســازی و اســتقرار نظام آموزشی 
تحــول دیجیتــال و هوشمندســازی بــرای معادن 
کشــور و فناوری های وابســته و تامین زیرساخت و 
 امکانات لازم برای اجرای پروژه های هوشمندســازی 

گام برمی دارد.
شرکت ملی صنایع مس ایران ضمن تامین منابع مالی 
مورد نیاز پروژه هوشمندسازی در هر معدن به میزان 
مابقی تعهدات وزارت صمت و معاونت علمی، تامین و 
تحویل بخشی از تجهیزات گلوگاهی هوشمندسازی 
معادن و تکمیل فناوری های وابســته را در دستور کار 
قرار می دهد. همچنین همکاری در تامین حداکثر ۵۰ 
درصد از منابع مالی مورد نیاز برای اجرای طرح از منابع 
در دسترس، ارائه شرح خدمات پروژه هوشمندسازی 
معادن و تکمیل فناوری های وابسته و تضمین دریافت 
خدمات و خرید موضوع این موافقت نامه برای پنج معدن 
موضوع این موافقت نامه در صورت موفقیت پروژه معدن 
سرچشمه و دریافت تاییدیه های مورد نیاز، از تعهدات 

شرکت ملی صنایع مس ایران است.

نهضت توسعه صنایع با استفاده از ظرفیت دانش بنیان ها

راه اندازی خط تولید خودکار پنل خورشیدی در کشور

معادنمسباورودنخبگان،هوشمندمیشوند



5

I N FO@biznews. ir

www.kASBOKARNEWS. ir1402روزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 2920 دوشنبه 6 آذر ماه

سبکزندگي

دبيــر اتحاديــه  توليدكننــدگان و 
صادركنندگان صنايع نســاجي با بيان 
اينكه با برگــزاري دومين نمايشــگاه 
تخصصي پوشاك ايران قصد داريم تابوي 
بي كيفيتــي كالاي ايراني را بشــكنيم، 
گفت: بايد از هنر و توليد ايراني حمايت شــود و مردم با اعتماد به 
توليدكنندگان داخلي از كالاهاي ايراني داراي شناسنامه و استاندارد 

استفاده كنند. 
مهدي يكتا با اعــام اينكه اعمال تعرفه ترجيحــي براي واردات 
محصولات نساجي ترك به ايران به ضرر توليد داخل است، گفت: 
درصورت حمايت از صنعت نساجي امكان صادرات 3 ميليارد دلاري 

فراهم خواهد شد. 
مهدي يكتا در يك نشست خبري با انتقاد از انعقاد قرارداد اعمال 
تعرفه ترجيحي براي واردات محصولات نســاجي تركيه به ايران، 
اظهار داشت: صنعت پوشاك ايران طي سال هاي اخير رشد مناسبي 
نداشته و حجم واردات و قاچاق به كشــور بالا بوده است، عاوه بر 
اين، ركود پس از افزايش نرخ ارز نيز اوضاع را بدتر از قبل كرده است. 
وي تصريح كرد: تعرفه واردات پوشــاك به كشور 100 درصد بود 
كه با توجه به قرار گرفتن پوشاك در گروه دهم كالايي، اين تعرفه 
به 200 درصد رســيد و حال نيز با اعمال 40 درصد تخفيف بابت 
تعرفه ترجيحي، تعرفه اعمالي براي واردات محصولات نساجي 120 

درصد خواهد بود. 
 يكتا بــا بيــان اينكه بــازار پوشــاك ايــران يــك بــازار 7 تا 
8 ميليارد دلاري است، افزود: 80 درصد نياز بازار از طريق واردات 
تامين مي شود و يك بازار 5 ميليارد دلاري به واردات اختصاص دارد. 
وي با بيان اينكه تعرفه ترجيحي شامل واردات ماشين آلات نساجي 
نمي شود، گفت: اين تعرفه شامل واردات نخ فرش، پارچه، پوشاك 

و فرش ماشيني است. 
به گفته دبير اتحاديه توليدكنندگان محصولات نساجي، طي 2 سال 
اخير ظرفيت توليد كارخانه هاي نساجي و پوشاك كشور به نصف 
رســيده و اعمال تعرفه ترجيحي واردات نيز اين ظرفيت را بازهم 

كاهش خواهد داد. 
وي با اشاره به بالا بودن هزينه توليد در ايران، گفت: توليدات ايراني 
در محصولات باكيفيت متوســط به بالا به راحتــي قابل رقابت با 
محصولات خارجي است اما اين رقابت در زمينه توليدات با كيفيت 
متوسط به پايين، بســيار سخت اســت زيرا حجم زيادي كالاي 

استوك و درجه دوم از تركيه و چين به ايران وارد مي شود. 
وي توضيح داد: حدود 60 تا 70 درصد پوشاك خارجي از چين و 
30 تا 40 درصد نيز از تركيه به كشور وارد مي شود و توليد كنندگان 
خارجي از مشــوق هاي قابل توجهي براي صادرات محصول خود 

برخوردار هستند. 
يكتا در پاسخ به اين سوال كه با توجه به كاهش قيمت نفت و لزوم 
افزايش صــادرات غيرنفتي و براي جلوگيري از خــروج ارز در اثر 
اعمال تعرفه ترجيحي واردات پوشــاك، چه اقدامي براي افزايش 
صادرات مي توان انجــام داد، گفت: در حال حاضر با مشــكل بالا 
بودن حجم قاچاق محصولات نســاجي به كشور روبه رو هستيم و 
درواقع توليد كننده داخلي براي صادرات ابتدا بايد با رقباي خارجي 

خود رقابت كند. از طرفي هر چقدر تامين نياز بازار داخل از طريق 
توليدات ايراني افزايش يابد، از خروج ارز جلوگيري خواهد شد. 

وي ادامه داد: براي بهبــود صادرات بايد روابط سياســي ايران با 
كشورهاي ديگر بهبود يابد و حمايت هايي مانند جوايز صادراتي از 

طرف دولت به توليد كنندگان اعطا شود. 
وي افزود: در حال حاضر توليد كنندگان ترك از ماليات 18 درصدي 
معاف هستند و ضمن برخورداري از جوايز صادراتي، با مشكل نقل 
و انتقال پول به كشورهاي ديگر نيز روبه رو نيستند و به همين دليل 
صادرات نساجي و پوشاك تركيه به 25 ميليارد دلار رسيده است. 

دبيــر اتحاديــه  توليدكننــدگان و صادركننــدگان صنايــع 
نســاجي تصريح كرد: در ايــران در بهترين شــرايط در ســال 

88 ميــزان صادرات پوشــاك كشــور بــه 250 ميليــون دلار 
 رســيد اما در حــال حاضر ايــن رقم 30 تــا 35 ميليــون دلار

 است. 
وي ادامه داد: كل صادرات صنعت نساجي نيز در سال 88 معادل 
775 ميليون دلار بود امــا پس از ايجاد برخــي محدوديت هاي 

بين المللي، اين عدد كاهش پيدا كرد. 
به گفته يكتا، با توجه به ظرفيت نصب شــده در صنعت نســاجي 
درصورت حمايت از اين صنعت امكان صادرات 3 ميليارد دلاري 

فراهم خواهد شد. 
وي در ادامه با اشاره به برگزاري دومين نمايشگاه تخصصي پوشاك 
ايران در 12 تا 15 بهمن ماه، گفت: اين نمايشگاه در فضاي 3 هزار 

مترمربعي و با حضور بيش از 50 توليد كننده پوشاك داخلي برگزار 
مي شود. 

يكتا ادامه داد: همزمان با اين نمايشگاه، نمايشگاه پوشاك تركيه 
نيز در ايران برگزار مي شــود كه براي برگزاري آن تبليغات زيادي 
صورت گرفته و وزارت صنعت نيز از برگزاري اين نمايشگاه حمايت 

كرده است. 
وي با بيــان اينكــه بيــش از 70 درصد بــازار پوشــاك ايران 
بــه محصــولات وارداتــي اختصــاص دارد، گفت: عمــده اين 
كالاها به صــورت قاچــاق بــه كشــور وارد مي شــوند و بيش 
 از 50 درصــد آنها بــه چين و بعــد از آن نيــز به تركيــه تعلق

 دارند. 

ضرر توليد كنندگان داخلي از تعرفه ترجيحي واردات محصولات نساجي ترك

تابويبيكيفيتيكالايايرانيشكستهميشود

در حالي كه معدن فيروزه نيشــابور 
بزرگ ترين معدن فيروزه جهان است، 
سنگ هاي درخشــان اين معدن به 
نــام و كام ترك ها در جهــان تجارت 
مي شود. همچنين به دليل نبود علم، 
هنوز با فناوري قديمي و با استفاده از مواد منفجره، عمليات 
اســتخراج صورت مي گيرد كه باعث كاهش ارزش اين سنگ 

گران بها مي شود. 
در حال حاضــر 4 ميليارد تــن ذخيره ســنگ هاي تزئيني 
در ايــران وجود دارد كه ســالانه بيــش از 13/5ميليون تن 
توليد دارند. ايران بعد از هند و برزيل، ســومين توليد كننده 
ســنگ هاي تزئيني قلمداد مي شود و ســابقه درخشاني در 
اين حوزه به ويژه فيروزه نيشــابور دارد، ســنگ هاي تزئيني 
در تمام استان هاي ايران از جمله آذربايجان شرقي، اصفهان، 
آذربايجان غربي، خراســان جنوبي و رضوي، فارس، مركزي، 
همدان، سيســتان و بلوچســتان و زنجان يافت مي شود. با 
اين وجود تجارت فيروزه ايراني از قديم الايام در تركيه انجام 
مي شــد و از همان زمان تاكنون نام »توركيوس« را در جهان 
كسب كرده است. در همين راستا بهروز برنا، معاون اكتشاف 
سازمان زمين شناسي و اكتشــافات معدني به ايسنا گفت: 6 
ذخيره ســنگ هاي قيمتي و نيمه قيمتي در ايران وجود دارد 
 كه مهم ترين معدن سنگ هاي قيمتي ايران مربوط به فيروزه

 نيشابور است. 
وي با بيــان اينكه ايــران در زمينــه  ســنگ هاي قيمتي و 
نيمه قيمتي به رتبه اي در جهان دست نيافته است، اظهار كرد: 
كشف فيروزه توسط كشــور هاي ايران و مصر بوده و با وجود 
اينكه ايران يكي از مهم ترين كاشــفان فيــروزه بوده، اكنون 

فيروزه ايراني به نام تركيه رقم خورده است. 

  ارزش افزوده ۱۳۰۰ برابري 
درحالي كه بزرگ ترين معدن فيــروزه جهان به جهت فقدان 
علم هنوز با تكنولوژي قديمي و با استفاده از مواد منفجره به 
استخراج مشغول بوده و از اين رهگذر صدمات جبران ناپذيري 
را به معدن وارد مي آورد، در كشورهايي همچون آمريكا و هند 
كه معادن آنها از لحاظ كيفيت در مقابل فيروزه نيشابور حرفي 
براي گفتن ندارد، اســتخراج با روش هاي علمي باعث شــده 
تا هر روزه شــاهد ارزش افزوده در محصولات استخراج شده 
آنها باشيم. اســتفاده از انفجار براي استخراج فيروزه نيشابور 
باعث وارد آمدن آســيب به رگه هاي فيروزه و شكسته شدن 
و كوچك تر شدن ســنگ هاي فيروزه اي به دست آمده شده 
است، به گونه اي كه استخراج سنتي فيروزه موجبات كاهش 
شــديد قيمت اين محصول با ارزش را فراهم آورده اســت. 
آمريكا توانسته اســت با اســتفاده از تكنولوژي پيشرفته در 
اســتخراج فيروزه و بازاريابي مناسب، ســنگ فيروزه معادن 
آريزونا را كه از نظر كيفيت قابل مقايســه با ســنگ فيروزه 
نيشابور نيســت تا 30 برابر قيمت در جهان به فروش برساند 

و اين در حالي اســت كه با اســتفاده از تكنولوژي هاي نوين 
 در هنگام اســتخراج و بازاريابي مناســب، فيروزه نيشابور تا 

1300 برابر قيمت سنگ خام ارزش گذاري خواهد شد. 

  مصرف ۹۰ درصدي فيروزه در داخل كشور
با وجود اينكه از فيروزه نيشــابور به عنــوان بهترين فيروزه 
جهان نام برده مي شــود اما مصرف ۹0 درصدي آن در داخل 
كشور و محدود شــدن صادرات اين كالا به صورت توريستي 

موضوعي اســت كه بايد از ســوي متوليان اين بخش مورد 
توجه قرار گيرد. در ســنگ هاي خام فيروزه معمولا در 2 نوع 
اصلي، فيروزه عجمي و فيروزه شجري دسته بندي مي شوند و 
از آنجايي كه تراش فيروزه به ظرافت بالايي نياز دارد مهارت 
فيروزه تراشان نيز در مرغوبيت و در نتيجه تعيين قيمت اين 
سنگ نقش اساسي دارد. قيمت ها بســته به اندازه و كيفيت 
ســنگ متفاوت بود، به گونــه اي كه قيمت اين ســنگ ها از 
 حدود 5 هزار تومان شروع شــده و در برخي موارد به حدود 

40 ميليون تومان نيز مي رسد. 

  عوامل موثر در قيمت فيروزه
4 فاكتور در تعيين قيمت فيروزه موثر اســت كه در ابتدا بايد 
به رنگ آن اشاره كرد، به گونه اي كه شفافيت و پررنگ تر بودن 
بودن رنگ آبي فيروزه يكي از مهم ترين عوامل تعيين قيمت 
اســت. دومين فاكتور، يك دستي سنگ اســت كه اصطاحا 
در سنگ فيروزه به آن پاكي گفته مي شــود. همچنين سايز 

سنگ نيز ديگر عامل تاثيرگذار در تعيين قيمت است كه سايز 
بزرگ تر به معناي قيمت بيشتر خواهد بود. آخرين فاكتور نوع 
تراش است كه بســته به ظرافت و دقت به كار گرفته شده در 
تراش سنگ روي قيمت تاثير مستقيم دارد. البته بايد توجه 
داشت كه تمامي اين عوامل در تعيين قيمت سنگ موثر است 
اما قيمت گذاري فيروزه بر اساس اســتاندارد خاصي صورت 
نگرفته و تمام قيمت ها به صورت تجربي و با درصدي خطا از 

سوي گوهرشناس انجام مي گيرد. 

سهم اندك بازارهاي صادراتي از معادن فيروزه

تجارتفيروزهايايرانبهكامتركها
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کشاورزي

مديــركل دفتــر بهبــود كيفيــت، 
فــرآوري و توســعه بــازار آبزيــان 
ســازمان شــيلات گفــت: دربــاره 
اينكــه برخــي از مصرف كننــدگان 
محصــولات  بــالاي  قيمــت  از 
فرآوري شــده گله دارند، اضافه كرد: زماني كــه براي توليد 
محصولــي جديــد ســرمايه گذاري هايي شــود و روي اين 
محصــول اقداماتي صــورت بگيــرد، آن را محصــول داراي 
 ارزش افــزوده بالاتر مي گوينــد كه اين محصــولات قيمت 

بالاتري هم دارند. 
عيسي گلشاهي با اشاره به اينكه ما هر كيلوگرم قزل آلاي كامل 
را در بازار به قيمت ۱۳ تــا ۱۴ هزار تومان خريداري مي كنيم، 
اضافه كــرد: زمان پاك كــردن اين ماهي درصــدي از آن به 
 شكل سر، دم، استخوان و غيره دورريز مي شــود اما ما بدون 
در نظر گرفتن اين موضوع به نظرمــان مي آيد اگر اين ماهي 
فيله و به قيمت هر كيلوگرم ۱۹ هزار تومان عرضه شود خيلي 
گران است. وي افزود: در حالي كه اگر هزينه دستمزد، زماني كه 
براي پاك كردن ماهي صرف شده، دورريزهايي كه ديگر وجود 
ندارد و راحتي مصرف اين محصولات را در نظر بگيريم متوجه 
 مي شــويم كه محصولات مذكور خيلي هم مقــرون به صرفه 

هستند. 

تيلاپياسرانهمصرفآبزيانرادرايرانبالاميبرد
گلشاهي با بيان اينكه افزايش توليد محصولات فرآوري شده به 
كاهش قيمت تمام شده آنها كمك مي كند، اضافه كرد: موضوع 
بعدي در كنار تنوع محصول اين است كه بتوانيم ماهي را به عنوان 
يك محصول ذائقه پسند و اقتصادي در فرهنگ مردم جا بيندازيم. 
اگر اين اتفاق رخ دهد با توجه به اينكه سرعت رشد مصرف مان 
نسبت به ميانگين جهاني بالاتر است، به سرعت مي توانيم خود 
را به ميانگين هاي جهاني در زمينه مصرف آبزيان برسانيم. وي 
با بيان اينكه در اين راستا مي توان روي توليد محصولات داراي 
ارزش افزوده كار كــرد، ماهي ها را طعم دار كــرد و غيره، اظهار 
داشت: ايجاد تنوع گونه اي بيشتر و فراهم آوردن بستري كه مردم 
به راحتي بتوانند به انواع آبزياني كه برايشان قابل پسندتر است، 
دسترسي پيدا كنند از جمله اين موارد است. گلشاهي ادامه داد: به 
عنوان مثال ماهي تيلاپيا يكي از ماهي هايي است كه سبب شده 
سرانه مصرف آبزيان در كشور با سرعت بيشتري افزايش يابد و 

 ميزان توليد آن تا سال ۲۰۳۰ در جهان به حدود ۱۵ ميليون تن 
مي رسد.  وي با بيان اينكه كيفيت لاشــه اين ماهي به گونه اي 
است كه به راحتي مي تواند با مرغ كه خاصيت طعم پذيري بالايي 
دارد، رقابت كند، گفت: علاوه بر اين ماهي شانك كه حدودا از يك 
ماه و نيم پيش وارد بازار شــده تقريبا خصوصياتي مانند تيلاپيا 
دارد اما جزو گروه ماهيان دريايي آب شــور محسوب مي شود. 
گلشاهي، ميزان مصرف سرانه محصولات شــيلاتي در كشور 
را حدود 8/۵ كيلوگرم و نصف مقاديــر بين المللي اعلام كرد و 
 اظهار داشت: آمار بين المللي مصرف سرانه محصولات شيلاتي 
۱6/8 كيلوگرم اســت.  وی با بيان اينكه مقايســه عدد مصرف 
سرانه آبزيان در كشور با عدد ميانگين جهاني، مقياس درستي 
نيســت و براي اينكه بگوييم مردم ايران ماهي خور هســتند يا 
خير، اظهار داشت: مردم يك كشور به آن نوع پروتئين حيواني 
گرايش پيدا مي كنند كه در كشورشــان بيشتر توليد مي شود، 
به عنوان مثال ميزان مصرف ســرانه آبزيان در كشــوري مانند 
مالديو كه درآمد ســرانه بالايي ندارد، حدود ۱۲۰ كيلوگرم در 
 سال اســت چراكه ماده پروتئيني قابل دسترس در آنجا چيزي 

جز آبزي نيست. 

30درصدازپروتئينمصرفيبايدازآبزيانتامين
شود

گلشاهي با اشاره به تنوع توليد پروتئين حيواني در كشور افزود: 
در ايران گوشت قرمز و مرغ توليد مي شود، ضمن اينكه به خاطر 
ويژگي هاي اقليمي و جغرافيايي به ويژه در مناطق دور از ساحل، 
ذائقه مردم از گذشته هاي خيلي دور با دام و طيور آشناست. وي 
اضافه كرد: با تمام اين ويژگي هاي فرهنگي ما در حال حاضر 
به دنبال ترويج مصرف ماهي به عنوان غذاي ســالم در ميان 
مردم هستيم كه به اين شكل از هزينه هاي درماني و بهداشتي 
جلوگيري كنيم. گلشاهي افزود: طبق اعلام سازمان بهداشت 
جهاني، اگر كشوري مي خواهد سلامت  مردمش را حفظ كند، 
بايد ۳۰ درصد از مجموع پروتئين هــاي حيواني كه مردم آن 
كشــور دريافت مي كنند به آبزيان اختصاص داشته باشد. اين 
مقام مسئول در سازمان شيلات كشور اظهار داشت: در گذشته 
فرهنگ استفاده از آبزيان چندان ميان مردم رايج نشده بود و 
اين مساله به ويژه در استان هاي غيرساحلي بيشتر مشهود بود. 
وي اضافه كرد: اقداماتي كه در اين زمينه انجام شد، فعاليت هاي 
فرهنگي كه صورت گرفت و همكاري مطلوبي كه صدا و سيما 

 با ما در اين زمينه داشــت سبب شــد تا مردم به تدريج با اين 
محصولات آشنا شوند.

 گلشــاهي با بيان اينكه حدود ۴ تا ۵ سال قبل ما بايد به مردم 
مي گفتيم ماهي اين خواص را دارد و به دليل اين خواص غذايي 
براي سلامتي مفيد اســت بنابراين آن را مصرف كنيد، گفت: 
در حال حاضــر ديگر احتياجي به گفتن نيســت و اكثر مردم 

با خواص آبزيان آشنا هســتند. اين مقام مسئول در سازمان 
شــيلات كشــور افزود: زماني كه چنين اتفاقي رخ داد ما بايد 
محصولات متنوع در اختيار مردم قــرار مي داديم، چرا كه تا 
پيش از اين مســاله، هدف گذاري ما فقط اين بــود كه توليد 
را به حدي برســانيم كه پاســخگوي نياز مردم باشد و پس از 
آن رويكردمان به ســمت كيفي تر كــردن محصولات رفت. 

گلشــاهي با بيان اينكه امروزه بسته بندي و عرضه محصولات 
شــيلاتي در فروشگاه ها نســبت به گذشــته كاملا متفاوت 
است، گفت: تنوع محصولات نســبت به قبل بسيار زياد است 
و انواع سوخاري هاي ماهي، ســوخاري هاي ميگو، ميگوهاي 
 طعم دار شــده و انواع و اقسام محصولات بســته بندي شده را 

در بازار مشاهده مي كنيم. 

مديركل دفتر بهبود كيفيت، فرآوري و توسعه بازار آبزيان سازمان شيلات

خريد فيله ماهي مقرون به صرفه است

محمود حجتي، وزير جهاد كشــاورزي در نامه اي به 
استانداران مرزي كشور با اشاره به اينكه مجوزي براي 
واردات ميوه به ويژه مركبات صادر نشده، بر جلوگيري 
از ورود غيرقانوني ميوه جات به كشور تاكيد كرده است. 
گشــت در مغازه هاي ميوه فروشي بيان گر اين واقعيت 
است كه انواع ميوه و خصوصا مركبات قاچاق به مردم عرضه مي شود و برخورد 
جدي با اين مساله صورت نمي گيرد. كارشناسان معتقدند پديده قاچاق ميوه 
يك كار تشكيلاتي و نيازمند سلسله اي از امكانات و تجهيزات است و نمي توان 

انتظار داشت با برخوردهاي مقطعي و بخشي به آن پايان داد. 

نامهوزيربهاستانداراندرگيرباميوهقاچاق
محمود حجتي طي نامه اي به استانداران مرزي كشور بر ضرورت افزايش نظارت 
و جلوگيري از ورود غيرقانوني مركبات به كشور تاكيد كرد. وزير جهاد كشاورزي 
در اين نامه خطاب به استانداران سيستان وبلوچستان، بوشهر، هرمزگان، ايلام، 
خوزستان و كردستان با تاكيد بر لزوم حمايت از باغداران، تصريح كرد: واردات 
بدون مجوز و غيرقانوني ميوه به لحاظ عدم نظارت بهداشتي و قرنطينه گياهي 
بر روي اين محصولات، موجب ورود و سرايت عوامل خسارتزا به باغ هاي كشور 
مي شود و نگراني بسياري براي بخش كشــاورزي به همراه دارد كه در بعضي 
از موارد مانند ســال هاي قبل، جبران آن با صــرف هزينه هاي گزاف نيز عملا 
غيرممكن خواهد بود. وزير جهاد كشاورزي در اين نامه خاطرنشان كرد: مركبات 
در سال جاري به اندازه كافي توليد شده است و نيازي به واردات وجود ندارد. 
حجتي از استانداران مرزي درخواست كرد تا به طور جدي از ورود محصولات 

كشاورزي بدون مجوز وزارت جهاد كشاورزي جلوگيري كنند. 

انواعنارنگيپاكستاني،درصدرمركباتقاچاق
مركبات قاچاق شامل برخي انواع نارنگي، پرتقال، ليموشيرين و گريپ فروت، 
عموما از كشور پاكستان به كشور وارد مي شود. عبدالمهدي بخشنده، معاون 
برنامه ريزي وزارت جهاد كشاورزي با بيان اينكه محموله هاي ميوه و مركبات 
قاچاق بيشتر از طريق سواحل استان سيستان وبلوچستان و هرمزگان و بوشهر 
به كشــور وارد مي شــود، گفت: هرگونه مركبات وارداتي در كشور به صورت 
قاچاق وارد شده است كه رســيدگي به اين موضوع از حوزه اختيارات وزارت 
جهاد كشاورزي خارج اســت. ما بارها اعلام كرديم كه واردات مركبات لطمه 
بزرگي به باغ داران ايراني است و با توجه به اينكه ازنظر توليد مشكلي نداشتيم 
و ســطح قيمت مركبات امســال متعادل بود، واردات به ضرر و زيان باغ داران 
منتهي مي شود. درخواســت هميشــگي ما از نهادهاي نظارتي و مسئول اين 
اســت كه در برخورد با پديده قاچاق ميوه جديت بيشــتري داشــته باشند 
 و اجازه ندهنــد منافع هموطنان زحمتكــش ما قرباني ســودجويي عده اي 

معدود شود. 

ارادهايبرايمبارزهباقاچاقميوهنيست
برخورد با مركبات قاچــاق و به طور كلي برخورد با ميوه قاچــاق فقط با اراده 
و قاطعيت نهادهــاي نظارتي ممكن اســت و با وضعيتي كه تاكنون شــاهد 
بوديم چنين اراده اي وجود ندارد. اســدالله جوانبخت، فعال بازار ميوه و تره بار 
مركزي تهران با بيان اين مطلب به »كســب وكار« گفت: چندي پيش شاهد 
حضور مســئولان اصناف در بازار مركزي ميوه و تره بار و قول مساعد آنها براي 
همكاري در جلوگيري از قاچاق ميوه بوديم اما واقعيت اين اســت كه برخورد 
با قاچاق ميوه به شدت وابسته به كار تشــكيلاتي و منسجم سازمان مبارزه با 

قاچاق كالاســت و نمي توان با اين پديده به صورت مقطعي و بخشــي مبارزه 
كرد. اين كارشــناس با بيان اينكه قاچاق مركبات با اين حجم نيازمند كشتي، 
وسايل نقليه و ادوات و تجهيزات زياد است، افزود: درنظر داشته باشيد چنين 
تشــكيلاتي كه از كشــتي تا كاميون را در اختيار دارد بدون انسجام و برنامه 
 حركت نمي كند و مانند قاچاق پوشــاك نيســت كه به صــورت جزيره اي و 

غيرمنسجم انجام شود. 

چرامغازهعرضهكنندگانميوهقاچاقپلمبنميشود؟
اين فعال اقتصادي با طرح اين پرسش كه چرا مسئولان ستاد مبارزه با قاچاق از 
مغازه هايي كه مركبات قاچاق عرضه مي كنند بازخواست نمي كنند، گفت: در 
همه كالاهاي قاچاق شــاهد برخورد قاطع با هسته هاي عرضه و خرده فروشي 

 هستيم اما در موضوع ميوه تاكنون نديده ايم مغازه اي به دليل عرضه ميوه قاچاق 
پلمب شود. 

به گفته جوانبخت، مبارزه با قاچاق ميوه در مبادي مرزي به دليل ســاختاري 
كه در اســتان هاي مرزي شــكل گرفته و فقط به مســائل اجتماعي محدود 
نمي شــود، كار ســاده اي نيســت بنابراين لازم اســت مراكز عرضه ميوه در 
ســطح شــهر مورد بازرســي روزانه قرار گيرند و هر مغازه اي كه ميوه قاچاق 
عرضه كرد ضمن معدوم كردن فوري ميوه هــاي قاچاق واحد صنفي متخلف 
براي مدتي پلمب شــود. اين كارشــناس در پايان با بيان اينكــه ورود ميوه 
قاچاق غيــر از زيان هاي اقتصــادي براي ســلامتي جامعه نيــز مخاطرات 
 جدي ايجــاد مي كند، خواســتار توجــه بيشــتر نهادهاي نظارتــي به اين 

معضل قديمي شد. 

احتكار،عاملگرانيپرتقال
در پي افزايش قيمت پرتقال به كيلويي 7۰۰۰ تومان، وزارت جهاد كشاورزي 
علت گراني پرتقال را ذخيره كردن حدود 7۰۰ هزار تن در انبارهاي شــخصي 
برخي افراد عنوان و اعلام كــرد كه طبق قانون، برخورد بــا متخلفان نظارت 
بر توزيع در بــازار و قيمت از اختيارات وزارت صنعت، معدن و تجارت اســت. 
به گزارش ايسنا، ابوالقاسم حســن پور، مديركل دفتر ميوه هاي گرمسيري و 
نيمه گرمسيري وزارت جهاد كشاورزي، اظهار كرد: امسال يك ميليون و ۹۵۰ 
هزار تن پرتقال در كشور توليد شد و از نظر توليد هيچ مشكلي نداريم، چراكه 
همچنان برخي از انواع پرتقال جنوب مانند والنسيا هنوز روي درخت است و 
در انبارهاي شمال كشور و برخي انبارهاي شخصي افراد حدود 7۰۰ هزار تن 

پرتقال براي شب عيد ذخيره سازي شده است. 

گزارش »كسب وكار« از ورود غيرقانوني مركبات

قاچاق مرکبات يك کار تشكيلاتي است
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مدیرعامل شرکت برق منطقه ای مازندران 
وگلستان:

کتابخوانی باید در برنامه روزانه تمام 
مدیران و کارکنان سازمان قرار بگیرد

به مناســبت هفتــه ی کتــاب و کتابخوانی و با 
حضوردکتر موسوی تاکامی، مدیرعامل شرکت برق 
منطقه ای مازندران وگلستان، جلسه ی کارگروه 
کتابخوانی این شرکت برگزارشد. مدیرعامل شرکت 
برق منطقه ای مازندران وگلستان در این جلسه 
بیان داشت، کتابخوانی موجب پرورش ذهن و فکر 
می شود و ذهن پرورش یافته، ایده ها و نظرهای 
جدید رابهتر تجزیه و تحلیل می کند و فرصت ها 
شناسایی ومسائل را سریع تر حل می نماید. دکتر 
موســوی تاکامی تاکید نمود: کتابخوانی باید در 
برنامه روزانه تمام مدیران و کارکنان سازمان قرار 
بگیرد، چرا که با کتابخوانی زندگی شخصی بهتر 
و جامعه و سرزمینی آبادتر و شادتر خواهیم داشت. 
وی در پایان این جلسه از همکارانی که در زمینه 
کتاب و کتابخوانی و تشکیل این کارگروه تلاش 

نمودند تجلیل بعمل آورد.

محمدیاسر طیب نیا استراتژی و سیاست های 
نوآوری فولاد مبارکه را تشریح کرد      :

محمدیاسر طیب نیا، مدیرعامل 
شرکت فولاد مبارکه 

در نشست صمیمانه فعالان بازار سرمایه با مدیران 
فولاد مبارکه اظهار داشت: ساخت فولاد مبارکه 
از دهــه ۶۰ و در اوج جنگ تحمیلــی با حضور 
کارشناســان و تجهیزات اروپایی آغاز شــد و در 
ســال ۷۱ با ۲.۵ میلیون تن تولید خود را شروع 
کرد. وی ادامه داد: دهه ۷۰ دهه تکمیل شرکت در 
بخش های مختلف بود و رفته رفته مدیران داخلی 
در کنار کارشناســان خارجی آمــوزش دیدند و 

حضور کارشناسان خارجی کمرنگ شد.
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه با بیان اینکه دهه 
۸۰ آغاز توســعه فولاد مبارکه بود، افزود: امروز 
شاهد تولید ۱۰ میلیون تن در این شرکت هستیم. 
وی با بیان اینکه در دهه ۹۰ نهضت بومی سازی 
قطعات و تجهیزات در فولاد مبارکه آغاز شــده 
است، اضافه کرد: امروز این مجموعه بزرگ ترین 
تولیدکننده فولاد در جنوب غرب آسیا و شمال 
آفریقا و همچنین تولیدکننده برتر جهان در حوزه 
آهن اســفنجی به میزان ۱۱.۴ میلیون تن است. 
طیب نیا با اشاره به وابستگی ۳ هزار و ۵۰۰ واحد 
صنعتی به فعالیت فولاد مبارکه گفت: ۴۳۰ هزار 
میلیارد تومان ارزش فعلی فولاد مبارکه است که 

رفته رفته افزایش می یابد.
وی با اشاره به فعالیت ۱۱۰ شرکت زیرمجموعه 
در گروه فولاد مبارکه، گفــت: اگر ما نتوانیم طی 
ســال های آینده در برنامه ریزی، سرمایه گذاری 
و رویکردها از فناوری جدید اســتفاده نکنیم با 
مشکل رو به رو خواهیم شد و از این رو ما شرکت 
توسعه و نوآوری را به VC )صندوق های خطرپذیر( 
با سرمایه گذاری یک  هزار میلیارد تومانی تبدیل 
کردیم. طیب نیا ادامــه داد: همچنین در حوزه 
استفاده از فناوری و نوآوری ۵ مرکز نوآوری را در 
دانشگاه های برتر کشــور راه اندازی کرده و با ۱۵ 

دانشگاه قراداد همکاری داریم.
وی اضافــه کرد: شــرکت MSTID )شــرکت 
پشتیبانی و توسعه فناوری و نوآوری فولاد مبارکه( 
بالغ بر ۱۲۰۰ طرح دانشگاهی را بررسی و بر روی 
۴۰۰ طرح دانشجویی سرمایه گذاری کرده است تا 
بتوانیم طی سه سال طرح ها را به تشکیل حلقه های 
استارتاپی برسانیم؛ از سویی نیز باید توجه داشت 
که سرمایه گذاری خطرپذیر را در دستور کار داریم 
و تاکنون در ۲۴ مورد این نوع ســرمایه گذاری را 

داشته ایم.
وی گفت: اصفهــان از آلوده ترین شــهرهای 
کشــور اســت و با راه اندازی نیروگاه ســیکل 
ترکیبی از تولید ۲.۵ میلیون تن گاز گلخانه ای 
جلوگیری می شــود. مدیرعامل شرکت فولاد 
مبارکه با بیــان اینکه ۵۵ میلیــون تن ذخیره 
سنگ آهن به دســت آوردیم و ۲۵ میلیون تن 
نیز دارایی ملکی ما اســت و از این رو مشکلات 
تامین مواد اولیه را برطــرف کردیم، گفت: ۹۰ 
هزار میلیــارد تومان پروژه در شــرکت فولاد 
مبارکه در حال بهره برداری اســت و امســال 
 در ایــن پروژه هــا ۲۱ همت ســرمایه گذاری 

خواهیم داشت.

خبر

رئیس اتحادیه تولیدکنندگان 
و فروشندگان گل، وضعیت 
بازار گل در چند ماه گذشته 
را راکد خواند و بیــان کرد: 
وضعیت اقتصادي مردم، تقابل 
با ماه محرم و افزایش حجم ضایعات گل به واسطه گرماي 

شدید از عوامل رکود بازار است. 
سیدجلال عجایبي در گفت وگو با »کسب وکار« درباره 
صادرات گفت: صادرات گل به وضعیت رکود درآمده و 
مي توان ادعا کرد صــادرات گل صورت نمي گیرد و این 
نشــات گرفته از عدم کمک دولت در ساخت و تجهیز 

پایانه گل است. 
وي گفــت: صــادرات گل و گیاه به شــکل زمیني و با 
وانت هاي بدون یخچال اســت که اساسا اسم این کار را 
نمي توان صادرات گذاشت. این کار جز خرابکاري و از بین 

بردن نام صادرات چیز دیگري ندارد. 
سیدجلال عجایبي درباره آخرین وضعیت پایانه صادراتي 
گل و گیاه توضیح داد: پایانه صادراتي گل و گیاه در همان 
وضعیت قبلي خود است. براي به نتیجه رساندن این پایانه 
تلاش مي کنیم اما دستگاه هاي اداري پاسخگو نیستند. 
تاکنون با وزارت صنعت، معدن و تجارت و وزارت جهاد 
کشاورزي مذاکراتي داشتیم ولي هیچ کدام جوابگوي 

ما نبوده اند. 
وي ادامه داد: از یک سال ونیم گذشته به دنبال تسهیلاتي 
هســتیم که از طرف معاون وزیر تایید شده اما هنوز به 

نتیجه نرسیده است. 
رئیس اتحادیه تولیدکنندگان و فروشندگان گل اضافه 
کرد: در حــال حاضر بهترین فرصــت را براي صادرات 
گل و گیاه به کشورهاي عربي و آسیاي میانه داریم ولي 

زیرساخت ها براي صادرات فراهم نشده است. 
عجایبي درباره وضعیت صادرات گل و گیاه تصریح کرد: 
صادرات گل و گیاه شرایط مطلوبي ندارد چراکه با امکانات 

فعلي کسي نمي تواند گل و گیاه صادر کند. 
وي با اشاره به مهم ترین موانع براي صادرات گل و گیاه 
ادامه داد: نبودن تمرکز تولید از مهم ترین مشکلات است. 

تمام مراحل تولید گل و گیاه از تولید، توزیع، آماده سازي 
و صادرات باید به صورت متمرکز انجام شود اما در شرایط 
فعلي هیچ صادرکننــده اي با ریســک هاي بي مورد و 
نوســانات قیمت که به دلیل دلال بازي ایجاد مي شود 
امکان صادرات ندارد.  رئیس پایانه صادرات گل و گیاه با 
انتقاد از حضور واسطه ها در صادرات گل و گیاه گفت: در 
این شرایط عده اي واسطه سود مي برند، تولیدکنندگان 

متضرر مي شوند و عملا صادراتي هم وجود ندارد. 
عجایبي درباره نحوه انجام صادرات گل و گیاه عنوان کرد: 
 صادرات گل و گیاه ما به صورت مرز به  مرز انجام مي شود 
ما حدود ۵۰ میلیون دلار است که تمام این محصولات 
گل و گیاه آپارتماني و فضاي سبز هستند.  به گفته وي 
صادرات گل و گیاه کاملا زمیني انجام مي شود و هنوز 

صادرات هوایي به شکل درست راه اندازي نشده است. 
رئیس پایانه صادرات گل و گیــاه اضافه کرد: تمام این 
موارد به زیرساخت ها برمي گردد ما در بخش هاي دیگر 
ازجمله سبزي و صیفي، میوه و تره بار و خشکبار با کمبود 
و ضعف در پایگاه صادراتي روبه رو هستیم. رئیس اتحادیه 
تولیدکنندگان و فروشندگان گل افزود: بازار گل چهار 

فصل بوده و بسته به وضع اقتصادي خانوار، ایام جشن و 
عزا  عرضه و تقاضا نوسان دارد. 

عجایبي در ادامه گفت: بازار گل نیازمند سرمایه گذاري 
است. این بازار به یارانه ۳ میلیارد توماني نیاز دارد که این 
یارانه در شمال کشور و در پایانه ها بیهوده صرف مي شود. 
وي درباره برخي اظهارنظرها درباره پرداخت وام کلان 
از سوي وزارت جهاد به پایانه هاي گل و گیاه، گفت: در 
این خصوص اطلاع دقیقي ندارم اما باید بگویم با توجه 
به اینکه از سال ۸۴ مقرر شــد دولت ۳ میلیارد و ۶۰۰ 
میلیون تومان یارانه به بازار گل و گیاه تهران اختصاص 
دهد اما تاکنون این اتفاق رخ نداده و جالب اینکه در سال 
۹۲ حدود ۴۰ میلیارد تومان تسهیلات به بازار گل و گیاه 

مازندران تخصیص داده شده است. 
وي با اشاره به اینکه روزانه دو تا سه میلیون شاخه گل 
در کشور تولید مي شود و ۶۰ درصد آن به عنوان ضایعات 
دورریز مي شــود، ادامه داد: تهران به عنوان بزرگ ترین 
تولید کننده و مصرف کننده گل در کشــور به حساب 
مي آید.  او درباره صادرات گفت: صادرات گل به وضعیت 
رکود درآمده و مي توان ادعا کــرد صادرات گل صورت 

نمي گیرد و این نشــات گرفته از عدم کمک دولت در 
ساخت و تجهیز پایانه گل است. 

عجایبي یادآور شد: پایانه گل واقع در بزرگراه آزادگان 
است که ۸۰ درصد بنا ساخته شده و قرار بود با یارانه پنج 
میلیارد توماني دولت که به اتحادیه گل اختصاص داده 

شده بود این پایانه تجهیز شود. 
عجایبي در پاسخ به این سوال که بیشترین حجم خرید 
گل مربوط به چه نوع گلي اســت، گفت: تمام مردم با 
وضعیت اقتصادي متفاوت به دنبال خرید گل رز هستند. 
وي همچنین بــه ناگفته هایي از مشــکلات تولید در 
این بخش اشــاره کرد که شــاید دردودل  بسیاري از 
تولیدکنندگان گل و گیاه در کشور باشد. بي مهري هایي 
اعم از دور ریختن نیمي از محصولات زیبایي که تولید 
مي شوند تا از دست رفتن بازارهاي صادراتي که مي تواند 
ارزآوري، اشتغال، افزایش تولید و بهره وري براي کشور 
داشته باشــد. به گفته او دولت جدید که با رویکردها و 
برنامه هایش امید بســیاري براي بهبود اوضاع به وجود 
آورده است، شاید سیاســت ها و حمایت هایش پایاني 
باشد براي سختي هایي که آنان طي سال هاي گذشته 

متحمل شده اند. 
شــوراي تولیدکنندگان گل و گیاه ایران نخســتین 
تشــکلي بود که به عنوان بخــش خصوصي به صنعت 
گل و گیاه ورود پیدا کرد و در سال ۵۸ تاسیس شد. در 
ادامه تعاوني تولیدکنندگان گل و گیاه استان تهران در 
سال ۶۳ در کنار شوراي ملي تولید کنندگان گل و گیاه 
ایران کار خود را آغاز کرد.  در ادامه در سال ۷۳ اتحادیه 
تعاوني هاي تولیدکنندگان گل و گیاه ایران متشــکل 
از ۱۳ تعاوني به جمع تشــکل هاي بخش خصوصي در 
این صنعت پیوست و در سال ۷۷ نیز شرکت پایا گل نیز 
 متشکل از تمامي اعضا و تعاوني هاي بخش خصوصي 

تشکیل شد. 
وي با بیــان اینکه فروشــندگان مي تواننــد ۱۰۰ تا 
۲۰۰درصد بیشــتر از قیمت خرید خودشان، گل ها را 
بفروشند، افزود: در حال حاضر قانون مشخصي در رابطه 

با قیمت گل وجود ندارد و بازار نابسامان است.

 اعتراض به صادرات گل به شكل زمیني و با وانت هاي بدون یخچال 

 صنعت گل و گياه نيازمند يارانه 3ميليارد ي است

کسب رتبه برتر شرکت گاز مازندران 
در ارزیابی ستاد اقامه نماز استان

به گزارش روابط عمومی شــرکت گاز استان 
مازندران، با حضور محمد حسین رضایی مشاور 
رییس جمهور در امر نماز، نماینده ولی فقیه و 
استاندار مازندران از مدیرعامل شرکت گاز استان 

مازندران در این باره تقدیر شد.
 بر اساس این گزارش، در نهمین اجلاس استانی 
نماز که در دانشــگاه مازندران در بابلسر برگزار 
شد، نماینده ولی فقیه در استان در این مراسم 
طی سخنانی گفت:بهترین راه مبارزه با فساد در 
ادارات و سازمان ها و رفتارهای جمعی، ترویج، 
تفهیم و ترغیب نماز است، از طرفی امکانات برای 

اقامه نماز نیز باید فراهم شود.
 آیت الله محمدباقر محمدی لائینی افزود: نماز 
مورد توجه، خشم، غضب و نفرت است، در طول 
تاریخ همواره عده ای از نماز خوششان می آمد 
و عده ای هم از اقامــه آن جلوگیری می کردند، 

بنابراین نماز دوست و دشمن دارد.
وی با بیــان اینکه نماز، جامعه و دل انســان را 
پاک کرده و فســاد را از بیــن می برد،تصریح 
کرد: مساجد و نمازخانه ها در مدارس، دانشگاه ها 
و بین راه ها باید دارای امکانات باشــند چرا که 
اینامر، انگیزه ای برای دوســتداران و اهل نماز 

است.
 وی ادامه داد: اصحاب فحشــا و منکر با نماز 
سر سازگاری ندارند، بنابراین ما باید به جایگاه 
و ارزش نماز واقف شویم که دشمنان ما چقدر 
نسبت به نماز حساس هســتند و از آن طرف 

محبان چه اندازه به نماز علاقه مندند.
 امام جمعه ساری گفت: نماز از نظر دینی، ستون 
دین است، در دین، نماز جایگاه بسیار مهمی دارد 
و مرز بین ایمان و کفر است. نماز در حوزه دین 
جایگاه بالا و تاثیرگذاری دارد، ضمن اینکه نماز 
باید رو به قبله باشد و این برای دشمنان ما بسیار 
ناراحت کننده است، آن ها هر دو نفرت را نسبت 
به نماز پیاده کردند هم نفرتی که نسبت به دین 

ما دارند و هم نفرتی که از قبله ما دارند.
 یادآور می شــود؛ ســید محمود حسینی پور 
اســتاندار مازندران نیز در این مراسم به ایراد 
سخنرانی پرداخت و در ادامه از دستگا ه های برتر 

استان در امر ترویج نماز تجلیل شد.
میثم متولی طاهر دبیر ستاد اقامه نماز شرکت 
گاز مازنــدران این موفقیت را کــه با حمایت 
مدیر عامل این شــرکت دکتر مایلی رستمی 
و همت تمام مدیران در زمینه تامین امکانات 
مورد نیاز ستاد اقامه نماز برای تشویق و ترغیب 
کارکنان در عرصه های مربــوط به اقامه نماز و 
تلاش های ائمه جماعت به دست آمده است، را 

تبریک عرض می نماید.

برگزاری نخستین جلسه هماهنگی 
و برنامه ریزی گرامیداشت هفته 
افراد دارای معلولیت در بهزیستی 

مازندران 

نخســتین جلســه هماهنگی و برنامــه ریزی 
گرامیداشــت هفتــه افــراد دارای معلولیت به 
ریاســت دکتر فریبا بریمانی مدیرکل بهزیستی 
اســتان مازندران، معاونین، روســای ستادی و 
مدیر بهزیســتی شهرستان ســاری در اداره کل 
بهزیستی اســتان برگزار شــد. به گزارش روابط 
عمومی اداره کل بهزیستی مازندران؛ دکتر بریمانی 
مدیر کل بهزیســتی مازندران گفت: روزجهانی 
معلولین، فرصتی است تا جامعه از توانمندیهای 
افراد دارای معلولیت آگاه شــود و بطور خاص به 
 خواســته ها و نیازهای این افراد پرداخته شــود.
وی هفته افراد دارای معلولیت را فرصت مناسبی 
برای ارائه خدمات به جامعه معلولان استان دانست 
و افزود: باید اهتمام لازم جهت ارائه خدمت مضاعف 
در این هفته به جامعه هدف خصوصا افراد دارای 
معلولیت را داشــته باشــیم و مجموعه خدمات 
شاخص بهزیستی اســتان به این افراد با اشکال و 
 عناوین مختلف به شهروندان اطلاع رسانی شود.
در پایان مدیرکل بهزیســتی استان ضمن جمع 
بندی نظرات اعضا، بر برگزاری  هرچه باشکوهتر 
برنامه های  هفته جهانی افراد دارای معلولیت و 
همکاری و هماهنگی حوزه های مرتبط بهزیستی 

با مشارکت جامعه معلولان استان تاکید کرد.

اخبار

طاهــره عبدالعلــی زاده - تبریز ؛ مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
آذربایجان شــرقی در آیین اختتامیه دومین جشنواره ملی تئاتر کودک و 
نوجوان باغچه بان در شهرستان مرند بر اهتمام اداره کل فرهنگ و ارشاد 

اسلامی در فرهنگ سازی، حول محور کودک و نوجوان تاکید کرد.
سیدمحمدحســین بلاغی، مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی آذربایجان 
شرقی در این آیین در رابطه با جشنواره تئاتر کودک و نوجوان باغچه بان و 
تاثیر آن گفت: جامعه ای که در حوزه فکری کودک و نوجوان  سرمایه گذاری 
می کند آینده  ای روشن را رقم می زند و از این رو برنامه ریزی درازمدت در 
حوزه فرهنگ جهت رشد و اعتلای جامعه می بایست از کودکان و نوجوانان 
آغاز شود. وی بر اهتمام اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان در برنامه های 
کودک و نوجوان محور تاکید کرد و گفت: امروز در موضوع فرهنگ سازی، 
روی حوزه کودک و نوجوان هر چه قدر هم تلاش کنیم و برنامه  بچینیم، باز 
هم کم است و این جشنواره به خوبی توانسته است اثرگذاری خود را در حوزه 

تربیتی کودک و نوجوان نشان دهد.
بلاغی با اشاره به برگزاری دهها برنامه و جشنواره با گستره ملی و منطقه ای 
در شهرستانهای استان ادامه داد: ســعی ما بر این بود که گستره اجرایی 
جشنواره ها در تمام استان یکسان باشد و همه شــهرهای ما از وجود آثار 
مختلف هنری و جشنواره ها بهره مند شوند. وی توزیع متوازن فعالیتها  و 
برنامه ها در شهرستانهای استان را از جمله مصادیق تحقق عدالت فرهنگی 

برشمرد.
بلاغــی تصریح کــرد:  جشــنواره تئاتــر کــودک و نوجــوان مرند که 
به همــت اهالی تئاتــر این شهرســتان دومیــن دوره برگــزاری خود 
را تجربه می کند فرصتی مغتنــم برای بازخوانی و شناســاندن اهمیت 
تئاتر کــودک و نوجوان اســت که با نــام و یاد زنــده یــاد باغچه بان به 
عنوان یکــی از مفاخر این خطه زینــت یافته و برگزاری این جشــنواره 
 با محوریت کودک و نوجــوان نویدبخــش تولید آثار نمایشــی در این 

حوزه است.
وی همچنین بر اهتمام اداره کل فرهنگ و ارشــاد اســلامی استان برای 

برگزاری بین  المللی جشنواره تئاتر کودک و نوجوان باغچه بان تاکید کرد.
در این آیین از تفرات و گروههای برگزیده جشنواره یاد شده تقدیر شد.

 معرفی برگزیدگان دومین جشــنواره ملی تئاتر کودک و 
نوجوان باغچه بان مرند

مراسم اختتامیه دومین جشنواره سراســری تئاتر کودک و نوجوان تئاتر 
باغچه بان، در مجتمع فرهنگی هنری مرند برگزار شد و منوچهر اکبرلو، با 
قرائت بیانیه هیئت داوران، منتخبان هر بخش  از دومین جشنواره ملی تئاتر 

کودک و نوجوان باغچه بان را به شرح ذیل معرفی کرد:

بخش عروسک گردانی:
میثم میثاقی و سامان حیدریان برای نمایش »اکو« از تهران.

بخش ساخت عروسک:
معصومه زیوری حسینی برای نمایش »راز پیشونی سفید« از همدان.

بخش موسیقی:
حمیدرضا یحیی آبــادی و مهران مختاری برای نمایش »مترســک« از 

اصفهان.

بخش طراحی لباس:
مهناز آقایی برای نمایش »مینا و میچا« از خراسان رضوی.

بخش طراحی صحنه:
احمدرضا صبری برای نمایش  »شازده کوچولو« از شبستر.

بخش بازیگری زن:
رتبه دوم مشترک این بخش به پریناز سیم بان برای بازی در نمایش »بزبز 
قندی« از اصفهــان و غزال ترابی برای بازی در نمایــش »مینا و میچا« از 

خراسان رضوی تعلق یافت.
رتبه اول مشترک این بخش نیز به نسرین بابازاده  و اسرا بیابانی برای بازی 

در نمایش »لوطیان و مرد رند« از مرند اختصاص یافت.

بخش بازیگری مرد:
رتبه دوم مشترک اختصاص یافت به امیر حسین حسن پور برای بازی در 
نمایش »بزبز قندی« و کوروش عنایتی برای بازی در نمایش »مترسک« 

از اصفهان.
جایزه اول بازیگری مرد نیز مشترکا به احد اجاق زاده بازیگر نمایش »لوطیان 
و مرد رند« از مرند و امیر حسین انصافی بازیگر نمایش »عقاب« از تهران 

اهدا شد.

بخش نمایشنامه نویسی:
رتبه دوم این بخش تعلق یافت به یدالله آقا عباســی نویسنده نمایشنامه 

»لوطیان و مرد رند«.
در بیانیه هیئــت داوران در خصوص انتخاب و معرفــی رتبه اول بخش 
نمایش نامه نویسی آمده است: به دلیل ضعف نسبی متون نمایشی و نداشتن 
ســاختار دراماتیک، هیئت داوران هیچ نمایشــنامه ای را در این دوره از 

جشنواره مستحق انتخاب برای رتبه اول بخش نمی داند.

بخش کارگردانی:
رتبه دوم این بخش تعلق یافت به مرضیه درخشان نیا برای کارگردانی نمایش 

»شازده کوچولو« از همدان.
رتبه اول بخش کارگردانی نیز اهدا شــد به امید انصاری برای کارگردانی 

نمایش »اکو« از تهران.
گفتنی اســت جلیل فرجاد، مجید قناد و منوچهر اکبرلو داوران دومین 

جشنواره سراسری تئاتر کودک و نوجوان باغچه بان بودند.
در این دوره از جشنواره تئاتر باغچه بان، همانند دور نخست این جشنواره یک 

اثر نیز با انتخاب داوران کودک معرفی گردید.
جایزه این بخش نیز تعلق یافت به نمایش »بزبز قندی« از اصفهان.

 جشنواره باغچه بان بخش مجزایی با عنوان نمایش نامه نویسی کودک و 
نوجوان نیز داشــت. در این بخش از مجموع آثار ارسالی ۱۵ اثر کاندیدای 
دریافت جایزه شدند که در نهایت شــهرام کرمی، آزاده انصاری و محمد 
رمضانی داوران بخش نمایش نامه نویسی ۳ اثر را از میان ۱۵ اثر برگزیده 

انتخاب و معرفی کردند.

نمایشنامه های برگزیده:
بخش آثار تالیفی:

نمایشنامه برگزیده این بخش نیز »دونه برف آرزو« به نویسندگی ماندانا 
عبقری معرفی شد.

بخش آثار اقتباسی:
عنوان نمایشنامه برگزیده این بخش نیز به صورت مشترک اختصاص یافت 
به نمایشنامه »کلاه جادوی گسن« نوشته حامد مکملی و نمایشنامه »جلفا 

جان احمد« به نویسندگی علی حسین قلی زاده.
گفتنی است، دومین جشنواره سراسری تئاتر کودک و نوجوان باغچه بان 

با دبیری محمود یوسفی مرند، از ۲۷ لغایت ۳۰ آبان در مرند برگزار شد.

اهتمام اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی در فرهنگ سازی، حول محور کودک و نوجوان

اصناف

به گزارش روابط عمومی شــرکت گاز استان اصفهان، 
ابوالقاسم عسکری مدیرعامل این شرکت از امضاء تفاهم 
نامه با سازمان بهزیســتی خبر داد و گفت: در راستای 
بهینه سازی مصرف گاز طبیعی تفاهم نامه بهینه سازی 
موتورخانه های این ســازمان و مراکز تحت پوشش آن 
با شرکت گاز اســتان اصفهان به امضا رسید و مقرر شد 
کلیه موتورخانه های ساختمان ها و مراکز تحت پوشش 

سازمان بهزیستی در استان بهینه سازی آن انجام شود.
عسکری در ادامه افزود: شرکت گاز استان اصفهان رتبه 
نخست بهینه سازی موتورخانه ها با بهینه سازی بیش 
از۱۴ هزار واحد موتورخانه رتبه نخســت را در بین ۳۱ 

شرکت گاز استانی از آن خود نموده است و اجرای این 
طرح باعث صرفه جویی در مصرف انــرژی و بالا بردن 
راندمان موتورخانه ها گردیده و خوشــبختانه تاکنون 
اجرای عملیات بهینه ســازی مصرف گاز باعث کاهش 
بیش از ۲۵ درصدی مصــرف گاز متقاضیان این طرح 

شده است.
عسکری، با اشاره به سیاســت های  شرکت گاز استان 
اصفهان، در خصوص فرهنگ ســازی مصــرف گاز در 
تمامی بخش های مسکونی، تجاری و اداری، افزود: در 
همین راستا نیز تعداد ۲۳ تفاهم نامه با سازمان ها، نهادها، 
دانشگاه ها، صداوسیما، آموزش و پرورش و... منعقد شده 

است و در همین راستا نیز از شرکت گاز استان اصفهان به 
عنوان رتبه اول در ۳۱ استان کشور در اجرای طرح بهینه 
سازی موتورخانه ها در مراکز گردشگری و هتل ها نیز 
توسط وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 

تجلیل بعمل آمده است.
در ادامه دکتر چاووشــی مدیر کل سازمان بهزیستی 
استان اصفهان گفت: در سطح استان بیش از ۱۰۰۰ مرکز 
و موسسه تحت سازمان بهزیستی مشغول به فعالیت می 
باشندکه با انجام این طرح در مصرف گاز و کاهش مبلغ 

قبوض این مراکز تاثیر بسزایی دارد.
همچنین طی این نشست مقرر شد در راستای ارتقای 

فرهنگ  مصــرف ایمن و بهینه گاز تعــداد ۳۰۰ نفر از 
مددکاران سراسر استان اداره کل بهزیستی در ۳ گروه 
۱۰۰ نفره به منظور ترویج و توســعه فرهنگ سازی در 
سطح اســتان تحت آموزش مصرف ایمن و بهینه گاز 

قرار گیرند.

امضای تفاهم نامه بهینه سازی موتورخانه های سازمان بهزیستی با شرکت گاز استان اصفهان
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چينی فروشي 
در بازار 

تهران

نقشه جديد از زمين هاي زراعي سراسر جهان
دانشمندان دو نقشه جهاني ارائه داده اند كه 
جامعه علمي را در كســب اطلاعات كامل 
درباره زمين هاي زراعي دنيا يك گام به جلو 
مي برد.  به گزارش ايسنا، اطلاع از مكان هاي 
زمين هاي كشاورزي براي برنامه ريزي امنيت 
غذايي جهاني و منطقه اي حائز اهميت است 
و آگاهي از اندازه ايــن زمين ها ديدگاه هاي 
ارزشمندي درباره شــرايط اقتصادي ارائه مي دهد. به همين منظور، تيمي از 

محققان به تازگي نقشه هايي از زمين هاي زراعي جهان ارائه داده  اند. 
نقشه نخست درصدهاي زمين هاي كشاورزي جهان را با تفكيك پذيري يك 
كيلومتري در سال 2005 نمايش مي دهد. اين نقشه توسط موسسه بين المللي 
تحليل سيستم هاي كاربردي»IIASA« و موسسه بين المللي تحقيقاتي سياست 
غذا »IFPR« و با استفاده از تركيب داده هاي چندگانه موسسات و سازمان هاي 
مختلف و همچنين داد ه هاي منبع يابي جمعيتي ارائه شده است. داوطلبان حاضر 
در اين پروژه از داده هاي با تفكيك پذيري بالا براي بررسي دقت نقشه ها در مقياس 

بزرگ تر استفاده كردند. 
»ليندا سي«؛ محقق IIASA معتقد است رويكرد ادغامي نقشه هاي موجود، 
نقشه تركيبي بهتري نسبت به نقشه هاي جهاني منفرد ارائه مي دهد. نقشه زمين 
زراعي جهاني ارائه شده توسط سي و همكارانش، دقيق تر از نقشه سال 2011 
است كه توسط موسسه IIASA  ارائه شده بود. آگاهي از وجود زمين هاي زراعي 
براي سياست گذاران حياتي بوده زيرا از طريق آن بهتر مي توانند سياست ها و 

سرمايه گذاري هاي لازم در زمينه توسعه روستايي و كشاورزي را اتخاذ كنند. 
نقشه ارائه شده ديگر، نخستين نقشــه اندازه مزارع جهاني به شمار مي آيد كه 
براساس داده هاي جمعيتي جمع آوري شده و از طريق پروژه Geo-Wiki متعلق 
به موسسه IIASA ارائه شده است. اين پروژه بر شبكه جهاني از دانشمندان متكي 
است كه هزاران تصوير با تفكيك پذيري بالا از پوشش زمين را براي تعيين وجود 
يا عدم وجود زمين زراعي ارائه مي دهد. اين نقشه درباره اندازه زمين هاي زراعي 
سراســر دنيا بوده و درحال حاضر نظير ندارد. محققان بر اين باورند نقشه هاي 
جديد، قدرت منبع يابي جمعيتي براي پروژه هاي تحليل داده هاي عظيم را نشان 
مي دهند. آنها همچنين درحال بسط دادن فعاليت هاي نقشه برداري از اندازه 
زمين هاي زراعي با همكاري دانشگاه كشاورزي Sokoine در تانزانيا هستند.  هر 
http: //geo-wiki. org/Security/login?Ba دوي اين نقشه ها بر روي سايت
ckURL=%2FApplication%2Findex. php  قرار دارند و جزئياتشان در 

نشريه Global Change Biology  قابل مشاهده است.

جهان

يادآور شــدن نكات و كمك كردن به فردي كه به دنبال 
كاهش وزن است امري پسنديده و كمكي بزرگ است اما 
گاهي اوقات ما ناخواسته نكاتي را مي گوييم كه خودمان 

از آنها اطلاعي نداشته و درباره شان تحقيق نكرده ايم. 
در ميان نكاتي كه دهان به دهان مي چرخند و مقبوليت 
عام دارند تعدادي از هيچ ريشه علمي برخوردار نيستند 
و تنها فردي كــه رژيم دارد را اذيت مي كند و شــايد به 
بدن او آسيب هاي جدي نيز وارد كند. به گزارش باشگاه 
خبرنگاران، در ادامه مهم ترين اين نكات كه به اشتباه ميان 

مردم جا افتاده است را براي شما آورده ايم: 

 باشكم خالي ورزش كنيد
عده اي فكر مي كنند اگر با شــكم خالي به ورزش بروند 
بيشتر كالري سوزانده و زودتر لاغر خواهند شد اما بايد 
بدانيد كه ورزش كردن با شكم پر يا خالي هيچ وقت روي 
سوختن كالري تاثير نمي گذارد و تنها چيزي كه ممكن 
است به لاغر شــدن كمك كند و عضله سازي را افزايش 

دهد، نخوردن چيز خاصي آن هم تنها سي دقيقه قبل از 
ورزش كردن است. اين باعث مي شود تا بدن شما انرژي 
داشته و از مصرف بي مورد كالري هاي مورد نياز نيز كاسته 

خواهد شد. 

 تا حد امكان كم غذا بخوريد
يكي از بدترين و بيهوده ترين پيشنهاداتي كه مي توان به يك 
نفر داد، كم كردن كالري هاي ورودي تا حد امكان است. اين 
نكته را هميشه در ذهن داشته باشيد كه هيچ كسي از نخوردن 
لاغر نشده است بلكه از درست خوردن انسان مي تواند لاغر 
شود. اگر كالري هاي ورودي را تا حد امكان كاهش دهيد ديگر 
بدن نمي تواند خود را با شرايط حاضر وفق دهد و متابوليسم را 
كاهش مي دهد كه اين باعث مي شود تا سرعت كاهش وزن 

به طرز چشمگيري كاهش پيدا كند. 

 ميان وعده ها را حذف كنيد
نخستين و بزرگ ترين اشتباه براي فردي كه در رژيم است 

حذف كردن ميان وعده هاست. پزشــكان هميشه توصيه 
مي كنند اگر به دنبــال كاهش وزن اصولي هســتيد بايد 
ميان وعده ها را سالم و پرانرژي انتخاب كنيد تا توانايي انجام 
كار روزانه را داشته باشيد و درعين حال خط رژيم شما نيز 
برهم نخورد. خوردن چند عدد آجيل خام يا يك كاسه ماست 
بهترين پيشنهادي است كه متخصصين پيشنهاد مي كنند. 

 كالري ها بايد شمرده شود 
يكي از روش هاي كاهش وزن كه ايــن روزها طرفداران 
بسياري دارد، شمارش كالري هاي مصرفي است. در اين 
روش يك سقف كالري انتخاب شده و رژيم گيرنده تنها 
بايد تا اين سقف غذا بخورد. اين روش شايد كارامد باشد 
اما كاملا اشتباه است زيرا كالري موادي كه براي بدن لازم 
هستند نيز در اين شــمارش آورده مي شوند. اگر روزانه 
يك سيب 50 كالري دار مي خوريد بايد بدانيد اين سيب 
براي بدن لازم است اما اگر همين 50 كالري در قالب يك 
ساندويچ وارد بدن شود مي تواند روند كاهش وزن را از بين 

ببرد. پس خوردن مواد مغذي و حاوي ويتامين هيچ گاه 
در شمارش حساب نمي شوند. 

 بهترين رژيم غذايی برای بدن شما 
طرفداران هركدام ازبرنامه هــای غذايی، می گويند كه 
برنامه  تغذيه  آنها بهترين است اما واقعيت اين است كه 
بدن هر فردی منحصر به فرد است و يك رژيم خاص برای 
همه مناسب نيست. يك رژيم غذايی ايده آل برای شما، 
آن رژيمی است كه در آن، غذاهايی را كه شما نسبت به 
آنها حساســيت يا آلرژی داريد حذف كند و همچنين 
شامل طيف غذاهايی باشد كه مناسب سليقه تان، شيوه 

زندگی و نيازهای سلامتتان باشد.
با مشخص كردن اينكه بايد ازخوردن چه نوع غذاهايی 
خودداری كنيد و به خوردن كدام هــا ادامه دهيد، قادر 
خواهيد بود كه يك برنامه  شخصی برای خودتان ايجاد 
كنيد كه براساس شــيوه  زندگی خودتان است نه يك 

هوس گذرا.

بزرگ ترين اشتباهات دوران رژيم لاغري

ارتقاي تصويربرداري نانومقياس با كمك پوشك بچه
خلاقيت

مهم ترين عناوين خبري روزنامه هاي دنيا
   مترجم: مريم حسيني

    هشدار سازمان بين المللي كار براي بيكاري
گاردين: ســازمان بين المللي كار بــه نابرابري هاي 
اجتماعي در درآمد و نرخ بالاي بيكاري جوانان هشدار داد. اين سازمان بين المللي 
اعلام كرد در حال حاضر 201 ميليون جوان بيكار در جهان وجود دارد و اين در 
حالي است كه اوضاع اشــتغال در جهان روز به روز بدتر مي شود و تعداد جوانان 
بيكار تا سال 2019 به بيش از 212 ميليون نفر خواهد رسيد همچنين نابرابري در 
درآمد و افزايش بيكاري جوانان به نا آرامي هاي موجود در جوامع دامن خواهد زد. 
سازمان بين المللي كار اضافه كرد براي از بين بردن فاصله ايجاد شده در بازار كار تا 

سال 2019 بايد 280 ميليون فرصت شغلي در جهان ايجاد شود. 

 حذف 400 فرصت شغلي در »دريم وركس«
ديلي ميل: شركت آمريكايي دريم وركس قرار است 
در ادامه تعديل نيروهاي خود 400 فرصت شغلي ديگر را حذف كند. اين حذف 
فرصت هاي شغلي و تعديل نيروها براي كاهش هزينه هاي اين استوديو صورت 
مي گيرد. به گفته يكي از كاركنان اين كمپاني، هنوز تعداد دقيق افرادي كه تعديل 
خواهند شد مشخص نيست اما انتظار مي رود كه از 350 كارمندي كه در سال 
2003 از كار بيكار شدند، بيشتر باشد. نيروهايي كه تعديل خواهند شد كارمندان 
بخش توليد، انيماتورها و برخي از اعضــاي هيات مديره خواهند بود كه تقريبا 

2200 كارمند مي شود.

  افزايش سه برابري حقوق كارمندان چيني
اكونوميك تايمز: چين دستمزد كارمندان دولتي خود 
را تا 31 درصد افزايش داد. براساس اسنادي كه توسط رويترز رويت شده است 
چين براي تلاش گسترده براي مبارزه با فساد مالي، بهبود كارآيي كارمندان، 
كاهش دريافت رشــوه و پاســخگويي مقامات درباره عملكرد خود، دستمزد 
كارمندان دولتي خود را دست كم 31 درصد افزايش داده است. به دنبال اجراي 
اين طرح، حقوق برخي از كاركنان دولتي تقريبا سه برابر افزايش پيدا كرده است. 
اين در حالي است كه مديران برخي از شركت هاي دولتي چين به دليل بي كفايتي 

با كاهش حقوق خود در اين ماه مواجه شده اند. 

  افزايش قيمت سهام »ايرآسيا« با سقوط قيمت نفت
ام كي نيوز: با سقوط قيمت نفت خام، قيمت سهام شركت 
ايرآسيا به مقدار قابل توجهي افزايش پيدا كرد. به گفته مقامات كيوبو قيمت سهام 
هواپيمايي ايرآسيا از 6400 وون به 9500 وون رسيد كه اين بهبود چشمگير در نتيجه 
افت قيمت نفت خام حاصل شده است. همچنين پيش بيني مي شود فروش شركت 
در ســال جاري ميلادي با افزايش 2/9 درصدي به 5/9 تريليون وون و سود عملياتي 
شركت با افزايش 236/7 درصدي به 374 ميليارد وون خواهد رسيد البته در صورتي 
كه ميانگين قيمت هر بشكه نفت خام زير 70 دلار باقي بماند آمار و ارقام نهايي بالاتر 

نيز خواهد رفت. 

تيتر دانستني

براساس يافته هاي تيمي بين المللي از دانشمندان 
به رهبري محققي از دانشــگاه كاليفرنيا در بركلي، 
نخستين مكالمه بين اجداد انسان درباره ابزارسازي 
با سنگ بوده و 2/5 تا 1/8ميليون سال پيش رخ داده 
است. به گزارش ايسنا، محققان دريافتند ابزارسازي 
با ســنگ موجب تكامل زبان در ميان اجداد انساني 
در ساواناي آفريقا شــد. اين موضوع نشان مي دهد 
ارتباط بين قديمي ترين اجداد انساني احتمالا بسيار 
پيچيده تر از آنچه تصور مي شد، بوده و اينكه ساخت 

ابزار به تكامل انسان كمك كرده است. 
به گفته دكتر »تامس مورگان«؛ نويسنده ارشد اين 
پروژه، ابزارسازي امتياز تكاملي لازم براي رشددادن 

ارتباط مدرن انساني و آموزش را فراهم كرد. 

اين دانشمند با همكاري محققان دانشگاه ليورپول و 
دانشگاه سنتاندروز در اسكاتلند با انجام آزمايشات و 
آموزش دادن ابزارسازي با سنگ دوران الدوايي به 180 

دانشجوي هنر به يافته هاي خود رسيدند. 
قدمت صنعت ابزارســازي با سنگ الدوايي )صنعت 
يا فرهنگ الدوايي، صنعت ساختن ابزارهاي سنگي 

مبتني بر تراشه و ابزارهاي ســاطوري است( به بازه 
زماني »پارينه ســنگي« )حدود 2/5 ميليون سال 
پيش( در شــرق آفريقا باز مي گــردد و عمدتا براي 
700 هزار سال و تا زماني باقي ماند كه دسته تبرهاي 
پيشرفته تر در دوره آشولي و حدد 1/6 ميليون سال 
پيش ساخته شدند.  در آزمايشــات انجام شده تيم 
علمي، داوطلبان ابزارســازي با ســنگ، شيوه هاي 
مختلف را به هم تيمي هايشان نشان مي دادند و نتايج 
نشــان داد هنگامي كه آنها از طريق كلام به يكديگر 

آموزش دادند، ابزارهاي بهتري توليد كردند. 
اين يافته ها نشان مي دهد اجداد انسان ها نيز مانند اين 
دانشجويان، احتمالا از كلام براي آموزش اين مهارت 

به يكديگر استفاده كرده اند.

نخستين مكالمه اجداد انسان ها درباره چه بود؟
روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي 
khabar@ kasbokarnews. ir  صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

»پس انداز چند دهه يك خانواده« در خانه اي متروكه
يك عــكاس آمريكايي، وقتــي درحال 
گرفتــن عكس هايي از داخــل يك خانه 
متروكه بود، مقدار زيــاد دلار در زير يك 

تشك پيدا كرد. 
به گزارش فارس، »ديو« هنرمند عكاس 
علاقه مند به عكاســي و كاوش خانه هاي 
قديمي اســت؛ وي پس از پيــدا كردن 

خانه هاي قديمي و متروكه، تصاوير زيبايي از آنها مي گيرد. 
وي در اوايل ســال 2014 خانه اي كه 30 سال متروكه بود را پيدا كرد و از 
تمام وسايل و قطعاتي كه در آن بود، عكس هايي انداخت؛ اين مرد جوان در 

اين خانه يك كشف باورنكردني هم داشت. 
وي مي گويد: اشياي عتيقه در همه جا به چشم مي خورد، پس از تصاويري 
كه از آشپزخانه انداختم به داخل اتاق خواب رفتم. يك كيسه زير تشك بود، 
پس از باز كردن آن مقدار قابل توجهي اسكناس قديمي كه دلار آمريكا و 
كانادا بود در كيسه پيدا كردم كه معادل 6 هزار يورو بود؛ جالب اينكه همراه 
پول ها 70 – 60 يادداشت پيدا كردم كه نشان مي داد اين ثروت چند دهه 

توسط خانواده جمع شده است. 
ديو و دوســت وي پس از اين موضوع به دنبال صاحبان اصلي و وارثان اين 
ثروت بودند و زن جواني را پيدا كردند كه صاحب اصلي اين ثروت بود؛ زن 

جوان پس از دريافت پول از اين دو جوان خيلي تشكر كرد. 

فراسو

كوتاه ترين و بلندترين آبزيان جهان
دربــاره انــدازه حيوانــات اقيانوســي 
فرضيه هــاي گوناگوني وجــود دارد اما 
براساس تحقيقات صورت گرفته در آمريكا، 
»عروس  دريايي يال شيري« طويل ترين 

آبزي جهان به شمار مي آيد. 
به گزارش سرويس علمي ايسنا، بسياري از 
افراد با ديدن حيواناتي مانند كوسه آنها را 
بزرگ ترين موجودات آبزي مي دانند اما براساس اندازه گيري هاي انجام شده 
توسط »كريگ مك  كلين« و همكارانش از »مركز ملي سنتز تكاملي« در 

كاروليناي شمالي، عروس  دريايي طويل ترين حيوان آبزي جهان است. 
تيم علمي اطلاعات خود درباره طول بدن حيوانات در فهرست ارائه شده را 
براساس مقالات علمي منتشرشده، مراكز پرورش ماهي، مراكز دريايي و منابع 
علمي ديگر دريافت كرد.  براساس داده هاي ارائه شده توسط اين دانشمندان، 
»عروس دريايي يال شيري« با طول 36/58 متر، طويل ترين آبزي اقيانوس به 
شمار مي آيد درحالي كه سفره ماهي با طول حداكثر 6/998 متر، كوتاه ترين 
جانور آبزي موجود در فهرست منتشره است.  سفره ماهي نوعي ماهي تخت 
از خانواده» رامك ماهيان )Myliobatidae(« و وابسته به كوسه هاست. به 
سفره ماهي، »دال ماهي« هم گفته مي شود و اين آبزيان در واقع نتيجه چرخه 
تكاملي كوسه ها هســتند. چنين حيواناتي معمولا در گروه هاي بزرگ و به 
صورت دسته جمعي زندگي مي كنند و استخوان بندي بدن آنها از غضروف كه 

ماده اي سخت ولي نرم تر از استخوان است، تشكيل شده  است.

ترين ها

ار
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ب 
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 ک
س:

عک

فناوري مورد استفاده در پوشــك  كودكان براي جذب مايعات ممكن 
است بتواند در ارتقاي تصويربرداري نانومقياس كمك كند.  به گزارش 
سرويس علمي ايسنا، محققان موسســه فناوري ماساچوست به دنبال 
راه هايي براي ثبت تصاوير وضوح بالا از ميكروسكوپ هاي آزمايشگاهي 
هســتند. اگرچه اســتفاده از يك ميكروســكوپ قدرتمندتر و جديد 
مي تواند ساده ترين راه باشد اما همچنين گران ترين روش خواهد بود.  
از اين رو دانشمندان به بررســي ماده اي موسوم به سديم پلي اكريلات 
 پرداخته انــد كه همچنين در پوشــك كــودكان براي جــذب مايع 

استفاده مي شود. 

آنها از اين ماده براي بزرگ تر شــدن نمونه ها استفاده مي كنند كه نياز 
به ميكروســكوپ قوي تر و گران تر را حذف مي كنــد.  محققان براي 
عملي كردن اين ايده، بخش هايي از نمونه زيستي را با رنگ فلورسنت 
رنگ آميزي كرده و ســپس آن در يك مواد شــيميايي مشابه تركيب 
مورد استفاده در پوشك ها غوطه ور كردند. در حقيقت، نمونه گسترش 
يافته و رنگ را با خود حمل مي كرد.  اگرچه اين گسترش باعث تخريب 
مولكول هاي اصلي شد اما رنگ به جا مانده يك نسخه دقيق المثني از 
نمونه را ارائه كرد كه پنج برابر از نمونه اوليه بزرگ تر اســت و به راحتي 

مي توان آن را با ميكروسكوپ استاندارد آزمايشگاهي مشاهده كرد.


